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ZAČETEK RAZPRAVE O CIPRU PRED VARNOSTNIM SVETOM

Ciper ne bo dovolil tuje intervencije 
U Tantovo posredovanje za rešitev spora

Predlogi angleškega delegata za sestavo varnostne sile - Izjave Makariosa

grupacijam, naj spoštujejo oze
meljsko celovitost in suverenost 
Ciprske republike, kakor določa
jo veljavne pogodbe.

Govoril je zatem ciprski zuna
nji minister Kiprianu, ki je izja
vil, da nobena tuja država nima 
pravice vojaško intervenirati na 
Cipru. Poudaril je, da Ciper ne 
bo nikoli tega sprejel. Govoril je 
zatem o napadalnih dejanjih in 
izzivanjih Turčije okoli Cipra.

Kiprianu je tudi Izjavil, da je 
med londonsko konferenco Turčija 
delala priprave za napad na Ciper 
ln da je te priprave pospešila po 
neuspehu konference. Minister je 
navedel turške uradne dokumente, 
ki dokazujejo, da je Turčija spre
jeli londonske in zueriške sporazu
me kot «vmesno fazo«, ki naj pri-

NEW YORK, 18. — Po celodnevnih posvetovanjih tajnika 
OZN U Tanta z voditelji posameznih delegacij, predvsem pa 
s predstavniki Velike Britanije, Grčije, Turčije in Cipra, se 
je sinoči pozno znova sestal Varnostni svet, da začne razpra
vo o ciprski pritožbi in o britanski zahtevi, naj se o zadevi 
razpravlja.

Ko je predsednik dal besedo 
britanskemu delegatu Deanu, 
je sovjetski delegat Fedorenko 
ugovarjal in poudaril, da je za
devo prva predložila Varnostne
mu svetu ciprska vlada, in si
cer že decembra. Zaradi tega 
mora prvi dobiti besedo cipr
ski predstavnik. Fedorenko je 
predložil resolucijo v tem smi
slu in poudaril, da so na nedav
ni konferenci v Londonu sile 
NATO skušale vsiliti svojo vo
ljo ciprski vladi.

Predsednik m sprejel ugovora 
Fedorenka, kateremu se je pridru
žil tudi češkoslovaški delegat. Iz
javil je, da na podlagi postopka 
Varnostnega sveta pritiče beseda 
govornikom po vrstnem redu, ka
kor so se prijavili. Zato je dal 
besedo angleškemu delegatu.

Angleški delegat Dean je pred
lagal, naj Varnostni svet izvaja 
pomirjevalni vpliv na vse priza
dete stranke, in je nato predla
gal, naj se trudijo za tako reši
tev, ki naj omogoči ustanovitev 
mednarodne sile, ki bi bila spre
jemljiva za vse, in to s pomočjo 
glavnega tajnika OZN, in po po
trebi tudi s pomočjo posredovalca.

Angleški delegat je izjavil, da 
je za vzpostavitev miru na Cipru 
nujno potrebno okrepiti vojaške 
sile, ki bi imele to nalogo. Do
dal je: «Vamostni svet mora iz
vajati svojo odgovornost za vzdr
ževanje miru na Cipru v skladu 
s pogodbami o neodvisnosti Ci
pra in z ustavnimi pravicami obeh 
skupnosti.«

Omenil je zatem posvetovanja, 
ki jih vodi tajnik OZN, in je 
dodal: «Nameravali smo predlo
žiti načrt resolucije, toda meni
mo, da je še prezgodaj, ko se po
svetovanja še nadaljujejo. Vendar 
Pa bi morala vsaka predložena re
solucija vsebovati naslednje ele
mente: odobritev pozivov na zmer
nost, ki naj jih U Tarit naslovi 
Grčiji, Turčiji in Cipru; poziv 
prizadetim strankam naj sestavi
jo mednarodno sno za vzdrževa
nje reda in naj določijo nepri
stranskega posredovalca, ki naj 
Pomaga doseči sporazum; poziv 
vsem državam in mednarodnim

Je dodal, da je turška izzivalna po
litika sestavni del skrbno priprav
ljenega načrta, da prisilno pride do 
razdelitve otoka.

Kiprianu je pozval Varnostni svet, 
naj nemudoma sprejme ukrepe, da 
se zajamči celovitost in neodvis
nost otoka. Poudaril je, da je to 
bistveno vprašanje in najboljši na
čin, da se na Ciper povrne mir, 
kajti v tem primeru se grška veči
na ne bi več pripravljala, da se bra. 
ni pred napadom, in turška manj
šina se ne bi več pripravljala, da 
napad z veseljem sprejme.

Sovjetski delegat Fedorenko je 
predlagal, naj se razprava odloži 
na jutri, toda turški delegat je 
vztrajal, da mora tudi on obrazlo
žiti tezo svoje vlade. Trdil je, da 
je ciprska vlada zgubila svoj u- 
stavni značaj, ker da se nihče ne 
posvetuje s podpredsednikom, ki 
je Turk, in s turškimi ministri. 
Dalje je izjavil, da Turčija spre-
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Papandreu sestavil 
novo grško vlado

Grška vlada opozarja, da bo takoj reagirala, če bodo 
turška letala zopet kršila grški zračni prostor

DANES
Včeraj je trenutno prišla v sre

dišče pozornosti-mednarodne jav
nosti mala, komaj četrto leto ne
odvisna afriška državica Gabon, 
W šteje le pol milijona prebival
cev ter 600 mož vojske, katera je 
predsinočnjim prevzela vso ob
last v deželi pod poveljstvom 
dveh nižjih častnikov in posebne
ga vojaškega odbora. Odbor je 
aretiral predsednika, ministre in 
Predsednika narodne skupščine. 
Potem ko je udar izvršil v največ
jem miru in brez incidentov ter 
Po radiu pozva! orožnike, naj are
tirajo vse politične osebnosti, ker 
namerava sestaviti začasno vlado 
brez politikov in pod nadzorstvom 
nekega poročnika. Odbor je odpo
vedal tudi volitve, ki so bile do
ločene za nedeljo, ter namerava 
izpostaviti javne svoboščine, ker 
Je odstavljena vlada razpustila 
parlament, ki je s šibko večino 
odobril zakon o «parlamentaml
nekompatibilnosti«.

V pričakovanju sestanka in 
sklepov Varnostnega sveta glede 
Cipra je generalni tajnik OZN U 
Tant začel predsinočnjim razgo
vore o tem vprašanju. Makarios 
Pa je nekemu novinarju Izjavil, 
da ne bo na otoku potrebna no
bena varnostna sila, če bo spre
jeta ciprska resolucija, v nasprot
nem primeru pa naj bi medna
rodno silo na otoku sestavljale če- 
te Arabske lige. Novi predsednik 
grške vlade Papandreu je baje 
voljan sestati se s predsednikom 
vjrške vlade Intinujem, da bi na
šla rešitev spora. Včeraj je bilo 
na otoku vse mirno, čeprav pri
hajajo v Atene poročila o stalnih 
Izzivanjih turške mornarice in le
tal v bližini otoka. Medtem se Je 
pozno zvečer začela v Varnost
nem svetu razprava, na kateri je 
britanski predstavnik ponovil za
htevo o pošiljatvi mednarodne si
te na otok.

Nasprotno pa — kljub progla
sitvi premirja — na etiopsko - so- 
nralski meji niti včeraj ni bilo mi
ru. Kot poročajo iz Adis Abebe, 

somalske čete vdrle na etiop
ske ozemlje in doživele močne iz- 
?ube s na drugem kraju fronte pa 
Je prišlo do izmenjave topovskih 
strelov. Somatski predsednik ob
tožuje Etiopijo, da jo »podpirajo 
nekatere tuje sile.«

Na ženevski razorožltvenl kon
ferenci je bil včeraj na dnevnem 
redu zopet Gromikov «atomski 
Jteznik«, o katerem so govorili de- 
“gati Italije, Kanade, Poljske, 
Burme in Indije. Ker so nekateri 
**ihed njih zahtevali pojasnila, je 
sovjetski predstavnik odgovoril, 
JU Je načrt zelo jasen ln da za
li Vj po P0JasniHh prikrivajo vo- 
•jo, da sc načrt zavrne. Na tiskov
ni konferenci je pozneje isti de- 
J*!??* 1Acjal, da bodo SEDA imele 
Prihodnje leto nad tisoč medcclln- 

raket, in tudi če se izvede 
UJffotck znižanja, kot predlagajo 
«JJA, bodo te imele več raket, kot 

hnajo sedaj, kar pomeni, da
aka ‘Ormula ne more biti nobena 

razo roži tvena formula.

ATENE, 18. — Papandreu je 
predložil danes kralju Pavlu se
znam ministrov sivoje vlade. Pa
pandreu je predsednik vlade in 
minister za šolstvo. Podpredsed
nik vlade je Stephan Stephanopu. 
los, zunanji minister: Stavros Ko- 
stopulos, notranji minister: Savas 
Papapolitis, minister za obram
bo: Peter Garufallas.

Kakor je znano, je Papandreu 
dobil na nedeljskih volitvah ab
solutno' večino glasov in sedežev 
(52.7® odstotka in 173 poslancev 
v parlamentu).

Prva najnujnejša naloga vlade 
bo, rešiti spor okoli Cipra. V Ate- 
ne prihajajo poročila o stalnih iz
zivanjih turške mornarice in tur
skih letal v bližini otoka. Dose
danji minister za obrambo je iz
javil, da je Grčija pripravljena 
na vse. V zvezi s premiki turške 
vojske in mornarice je minister 
izjavil: »Malo prijetno je, da tur
ški prijatelj in zaveznik dela ta
ko pogoste in tako dolge vežbe.«

Grška vlada je poslala vsem 
državam poslanico, v kateri pou
darja, da, če bodo turška letala 
znova kršila grški zračni prostor, 
kakor se je zgodilo v petek na 
Kreti, <tbo reakcija takojšnja«.

V zvezi z britanskim korakom 
v Varnostnem svetu piše glasilo 
radikalne stranke »Etbnikos Ki- 
rix», da je britanski manever »po
del, ker postaja vedno bolj očito, 
da hoče Velika Britanija držati 
daleč Grke in Turke, da vsili 
lastno voljo, da ostane na oto
ku«. List izraža presenečenje, da 
to politiko podpira tudi ameriška 
diplomacija.

pelje do razdelitve Cipra. Minister i jema predlog za ustanovitev med
narodne sile in za imenovanje 
posredovalca. Na koncu je izra
zil upanje, da aodo '-se prizadete 
stranke «pokazale tnaso zmernost 
kakor Turčija, da pride do zado
voljite rešitve za vst. in da bodo 
sklepi Varnostnega sveta služili 
temu smotru«.

Zatem je bila seja odložena na 
jutri zvečer ob 22. uri po srednje
evropskem času.

Ciprski predsednik nadškof Ma
karios je v intervjuju z dopisni
kom agencije UPI izjavil, da, če 
bo Varnostni svet OZN odobril 
ciprsko resolucijo, ki določa jam
stva proti napadu na Ciper, ne 
bo nobene potrebe več po varnost
ni sili, ki naj bi skrbela za vzdr
ževanje reda na otoku. Ce pa bo 
resolucija zavrnjena, ali pa če bo 
na Ciper prišla mednarodna sila, 
bo ciprska vlada vztrajala, naj se 
uradno in jasno izjavi, da je na
men te sile, aktivno braniti Ciyer 
proti napadu in ohraniti njegovo 
ozemeljsko celdvitost.

Na vprašanje, zakaj ni v svo
jem nedeljskem govoru po radiu 
omenil angleških sil na otoku, je 
Makarios odgovoril, da «nima raz
loga, da bi se pritoževal nad nji
hovim obnašanjem«. K temu ni 
hotel dodati nič drugega.

Dalje je Makarios izjavil, da, če 
bi škjenili poslati na otok med- 
narodho silo, bi želel, naj jo se
stavljajo čete Arabske, lige. Na 
vprašanje glede možnosti, da bi 
varnostno silo sestavljali tudi vo
jaki iz komunističnih držav, je 
Makarios-odgovoril: «Znano mi je, 
da bi Varnostni sv.et imel 'težave 
za sestavo take sile, ker bi za
hodne države postavile 'veto proti 
vključitvi vojakov vzhodnega blo
ka.« Makarios je ponovno odločno 
zavrnil vsako možnost razdelitve 
otoka.

Kakor poročajo iz Aten. bi bil 
novi predsednik grške vlade Pa
pandreu baje pripravljen, sestati 
se s predsednikom turske vlade 
Inoenujem, da bi našla rešitev 
spora o Cipru. Zvedelo se je tudi, 
da je grški zunanji minister Pa- 
lamas sprejel danes britanskega 
in ameriškega poslanika v Atenah. 
Baje je protestiral, ker ni bila 
grška vlada obveščena o angle
škem sklepu, da postavi zadevo 
Cipra pred Varnostni svet. Zatrju
je se, da je Palamas tudi obsodil

Vodstvo CGIL 
o odgovoru vlade 
državnim uslužbencem

RIM, 18. — Vodstvo sindikata 
državnih nameščencev OGIL je 
objavilo sporočilo, v katerem pra
vi, da so proučili sindikalni po
ložaj v zvezi z razgovori, ki so 
jih »imdikalmi predstavniki Imeli 

finančnimi ministri in z mini-

strom za reformo javne uprave.
Sporočilo pravi, da po mnenju 

vodstva odgovor vlade glede za
htev sindikatov ni zadovoljiv, bo
disi kar se tiče predvidenih naka
zil kakor tudi glede vsebine re
šitev ter glede časa njih izvedbe. 
Sindikalno vodstvo poudarja si
cer, da je pripravljeno nadaljeva
ti pogajanja z vlado, toda je 
mnenja, da morajo pogajanja ja
sno zajamčiti precejšnjo spremem
bo vladnega stališča.

Se posebej je vodstvo mnenja,- 
da mora vlada prevzeti jasne ob
veznosti glede istočasnosti opera
cij preureditve službenih mest in 
poenotenja plač, glede dejanske
ga začetka izvajanja reforme jav
ne uprave ter glede celotnih na
kazil, tako da je treba že za leto 
1964 predvidevati prva primerna 
izplačila, in končno se mora za
jamčiti učinkovita revizija meha
nizma premične lestvice.

V Rimu je bilo danes vsedržav
no zborovanje zveze kmetijskih 
delavcev CGtL. Razpravljali so 
o zahtevah, naj se rešijo številna 
vprašanja te kategorije, ki se mo. 
ra parificirati, kar se tiče social- 
nih ukrepov, z industrijo. Član 
centralnega komiteja zveze kme
tijskih delavcev dr. Ziccardi je iz
javil, da spričo pomanjkanja za
konodajnih pobud dosedanjih vlad 
in parlamenta, je zveza kmetij
skih delavcev dala pobudo, da 
se senatu predloži načrt zakona 
na pobudo prizadetih za izboljša
nje socialnih ukrepov v korist 
nameščencev v kmetijstvu.

Zasedanje se je končalo popol
dne, ko je glavni tajnik zveze 
sporočil, da so omenjeni načrt 
zakona že izročili senatu. Pripom. 
nil je, da se zavedajo, da bo na
stal velik odpor proti odobritvi 
tega zakona, kakor tudi proti na
črtu zakona za reformo penzij- 
skega sistema za kmetijske delav
ce, ki je bil predložen v poslan
ski zbornici. Zato bo potrebna 
mobilizacija kmetijskih delavcev 
v vsej deželi, da se premaga ta 
odpor. Razen tega bo zveza kme. 
tijskih delavcev zahtevala od mi- 
nistra za delo, naj pove svoje 
mnenje o postavljenih zahtevah 
in naj v čimkrajšem času skliče 
sestanek sindikata, da zahteve 
proučijo.

izjave nekaterih britanskih oseb
nosti, ki očitno govorijo o raz
delitvi Cipra.

Turški minister za informacije 
je danes ponovil grožnjo z inter
vencijo na Cipru. Izjavil je, da, 
če ne bi Varnostni svet pripravil 
načrta za vzdrževanje miru na 
Cipru, bi «skoraj gotovo« bil re
zultat obsežna borba med obema 
skupnostima, in Turčija »bi bila 
prisiljena intervenirati«. Ponovil 
je trditev, da bi bila najboljša 
dolgoročna rešitev »ločitev obeh 
skupnosti v okviru federalne dr
žave«, in da Turčija ne bi na
sprotovala, če bi istočasno poslali 
grške in turške čete na eno in 
drugo stran dogovorjene razdelit
vene črte.

Zunanji minister Erkin pa je 
izjavil, da «razprava v Varnost
nem svetu ne more oporekati na
ši pravici do intervencije«. »Med
tem ko turška vlada sledi razpra
vi v Varnostnem svetu, je vojska 
v pripravljenosti za vsako even- 
tualnost.*

Vojska v Gabonu prevzela oblast 
Predsednik in člani vlade aretirani

Poziv članom organizacij za tehnično pomoč, naj se ne vmeša
vajo v notranje zadeve Gabona - Niso še znani nameni vojske

LIBREVILLE, 18. — Radio Libreville je danes javil, da je 
gabonska vojska prevzela oblast v deželi in odstavila pred
sednika Leona Nbo ter njegovo vlado.

Sporočilo pravi, da so vzpo
stavili javne svoboščine in da 
so takoj izpustili vse politične 
jetnike. Sporočilo se končuje s 
pozivom prebivalstvu, nai osta
ne mirno. Radio Libreville je 
javil, da bodo v prihodnjih 24 
urah ustanovili »revolucionar
no vlado«, in je pripomnil, da 
je v deželi vse mirno.

Librevilski radio je dalje sporo
čil, da je oblast prevzel sinoči re
volucionarni odbor vojske, ki ga i 
vodita poročnik padalcev Essone 
Valere in poročnik orožništva Mon- 
bo. Odbor je aretiral predsednika, 
ministre in predsednika narodne 
skupščine Udar so izvedli ponoči 
v največjem miru in brez inciden
tov. Glavne položaje v prestolnici 
sta zasedli vojska in orožništvo ob 
podpori policije. Radio je pozval 
orožniške enote v notranjosti drža
ve, naj aretirajo vse politične oseb
nosti.

Dalje so po radiu pozvali osebje 
organizacij za tehnično pomoč, naj 
se ne vmešavajo v notranje zadeve 
dežele.

Podporočnik Daniel Nbene je imel 
danes popoldne tiskovno konferen
co v imenu revolucionarnega odbo
ra. Izjavil je, da je vojska sklenila 
prevzeti oblast, da »prepreči krva
ve incidente, ki bi jih utegnila po
vzročiti opozicija«. Odbor skuša se
daj sestaviti začasno vlado, v kate
ri ne bo nobene osebnosti doseda
njega režima in ko bo pod nadzor
stvom poročnika Monba.

V Parizu je predstavnik gabon- 
skega poslaništva izjavil, da je pri 
uporu sodelovalo od 150 do 200 čla
nov vojske. Gabonska vojska šteje 
približno šeststo mož, ki jim pove
ljujejo nižji častniki.

Gabon je bivša francoska koloni
ja v Ekvatorialni Afriki. Neodvisna 
je postala 17. avgusta 1960. Nedav
no je predsednik Leon Nba razpu
stil parlament in opravičil ta svoj 
ukrep z novim varčevalnim progra
mom. Volitve za novo skupščino z 
manjšim številom poslancev so bi
le določene na 23. februarja. Voli
tev bi se udeležila samo ena stran
ka, t. j. ((demokratični blok«, ki ga

je ustanovil Nba. Samo dvajset od 
prejšnjih poslancev je kandidiralo 
pri novih volitvah.

Pred razpustitvijo parlamenta je 
ta s šibko večino odobril zakon o 
parlamentarni nekompatibilnosti. 
Opozicija je trdila, da hoče Nba s 
tem izključiti iz parlamenta glavne 
osebnosti, ki so nasprotovale reži
mu, predvsem pa voditelja ((socia
listične demokratične zveze«. Ko je 
predsednik sklenil znižati število 
poslancev od 60 na 47, je opozicija 
sklenila, da se ne bo udeležila vo
litev.

Librevilski radio je nocoj javil, 
da so volitve, ki so bile določene 
za nedeljo, odpovedane. Dalje je ra
dio zagotovil, da bodo zaščitene ko. 
risti vsakogar. Trgovine in trge je 
radio pozval, naj redno nadaljujejo 
dejavnost, in poudaril, da vojska 
skrbi za red v prestolnici, v vseh 
področjih dežele pa skrbijo za red 
prefekti.

..........iiiiiimiiiiiliiilliimiiitiniiuimliiiiiiiiiiimiiiMiimimiiiiiMiiliHiiiimiiiimillliimiuiiifilMliiMimi”............ ......................................................................... .

<rPRIJATELJSKI OBISK» BREZ POLITIČNEGA USPEHA

Predsednik republike Segni 
in Saragat danes v Parizu
Država prevzame nase vse stroške za obnovo perušealh hiš iu industrijske, 

trgovske, obrtniške in kmetijske dejavnosti na področja Vaionta

RIM, 18. — Predsednik republike Segni in zunanji minister 
Saragat odpotujeta jutri na uraden obisk v Francijo, kjer bo
sta imela razgovore z de Gaullom in drugimi francoskimi dr
žavniki. V zvezi s tem obiskom je predsednik vlade Moro spre
jel danes Saragata, oba pa sta bila nato pri Segniju.

Kaj si de Gaulle obeta od te
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V Ženevi nadaljujejo razpravo 
o Gromikovem atomskem dežniku
ŽENEVA, 18. — Na današnji 

seji razorožitvene konference so 
govorili o znanem Gromikovem 
predlogu, ki se nanaša na tako 
imenovan atomski dežnik. Italijan
ski delegat Cavalletti je podrob
no analiziral Gromikov načrt in 
je takole obrazložil italijansko sta. 
lišče: »So nekatera načela, glede 
katerih se je treba sporazumeti, 
in od katerih se ne smemo odda
ljiti. Temeljno načelo je, da je 
treba ohraniti pravilno in razum
no ravnotežje med ruzorožitvenim 
procesom. Ce se bo priznala ta 
nujnost, prav gotovo ne bo ne
mogoče najti kompromisno for
mulo med tezo Vzhoda in Zaho
da. Na vsak način je sporazum o 
splošni in popolni razorožitvi za
pleteno in obsežno vprašanje. Ker 
se sedaj priporoča, so ukrepi o 
«zmrznjeniu», kot prvem potreb
nem koraku, ki je tudi manj te
žaven. Ti ukrepi bi namreč mogli 
odpreti pot nadaljnjim »fizičnim* 
uničenjem v okviru jedrske razo
rožitve.« _

Tudi kanadski delegat Burns ja 
govoril o Gromikovem načrtu in j« 
izjavil, da so težave 'glede nad
zorstva in da bi zaradi tega bi
lo težko odpraviti nezaupanje, ki 
ga ta načrt vliva. Kot primer je 
Burns izjavil, da je potrebno ve- 
deti ne samo za število izstrelkov, 
ki bi jih eliminirali, temveč tudi 
za število tistih, ki bi ostali v 
rokah obeh-velesil, ki morata ust
variti tako imenovani atomski 
dežnik. Dodal je. da so potrebna 
številna pojasnila, tudi da se ugo

tovi ali ena od obeh »trani prikri
va določeno število izstrelkov: 
«Dovolj bi bilo, je dodal Burns, 
da bi ena od obeh strani skriva
la trideset ali štirideset izstrelkov, 
da bi s tem imela ogromno pred
nost nad drugo stranjo.«

Sovjetski delegat Carapkin, ki 
„e odgovoril raznim zahodnim go
vornikom je poudaril, da je Gro
mikov načrt dovolj jasen in da 
zahteve po pojasnilih ne prikriva
jo nič drugega nego volje, da se 
načrt zavrne.

Danes so govorili tudi delegati 
Poljske, Burme in Indije. Prihod
nja seja bo v četrtek.

Po seji je sovjetski delegat Ca
rapkin na tiskovni konferenci za: 
govarjal sovjetski razorožitveni 
načrt in je poudaril, da bodo ZDA 
imele prihodnje leto nad tisoč 
medcelinskih raket. Tudi če se iz
vede odstotek znižanja, kakor 
predlagajo ZDA, bodo te imele te
daj 9eč raket, kakor jih imajo se
daj. Carapkin je dodal, da to 
prav gotovo ni nobena razorožit- 
vena formula.

Iz Londona javljajo, da bo bri
tanski zunanji minister Butler od
potoval v ponedeljek 24. t. m. zju
traj na konferenco v Ženevo in 
se bo verjetno vrnil v London 
zvečer naslednjega dne. V Londo
nu ne vedo, ali bo prišel v Žene
vo tudi sovjetski zunanji minister 
Gromiko. V Londonu pravijo, da 
bo Butler sporočil v Ženevi ne
katere ((konstruktivne« predloge 
o razorožitvi in bo predvsem vztra

staje proti nenadnim napadom, in 
bo predlagal ssporazum proti šir
jenju jedrskega orožja.

Etiopija-Somalija
DAR ES SALAM, 18. — Tanga- 

njiški podpredsednik Kavava in 
zunanji minister ter minister za 
obrambo Kambona sta odpotovala 
v Adis Abebo in Mogadis na iz
redno mirovno odposlanstvo po 
nalogu tanganjiškega predsednika 
Njerera. Tanganjiški predsednik 
je sinoči pozval Somalijo in Etio
pijo, naj ustavita sovražnosti in 
mirno rešita spor.

Etiopski minister za informacije 
je sporočil, da so somalske številč
no močnejše čete vdrle na pod
ročju Yett na etiopsko ozemlje, 
toda bile so odbite z Velikimi iz
gubami. Minister je zanikal trdit
ve, da so somalske čete prodrle 
na etiopsko ozemlje za 20 kilo
metrov med včerajšnjimi boji na 
tem področju. Na področju Dollo 
je po zatišju prišlo danes do nove 
izmenjave topovskih strelov.

Somalski predsednik Abdulah 
Osman je izjavil, da »nekatere tu
je sile podpirajo Etiopijo v ob
mejnem sporu s Somalijo«. Dejal 
je: »Tudi če teoretično ali odkri
to m drugih sil razen etiopskih 
proti našim, z gotovostjo vemo, 
da je Etiopija sporazumna z neka
terimi državami, o stališču kate- 
rih v sedanjem trenutku lahko

jal, naj se določijo opazovalne po- vemo veo, kakor one mislijo.«

ga obiska italijanskih državni
kov, ni nobena tajnost; toda 
po neuspehu nedavnih razgovo
rov med de Gaullom in zahod- 
nonemškim kanclerjem Erhar- 
dom v Parizu in po nedavnem 
članku v poluradni reviji itali- 
anskega zunanjega ministrstva 

« Esteri«, kjer so ponovno po
udarili bistvene razlike med de 
Gaullom im Italijo v gledanju na 
vprašanje atlantskega zavezniš
tva, atomske oborožitve in poli
tične integracije Evrope, je jas
no, da je nemogoč kakršenkoli 
političen uspeh teh razgovorov v 
smeri, ki si jo želi de Gaulle. Pa 
tudi komentarji franooskega tiska 

sedanjih razgovorih med fran- 
cosktmi im italijanskimi državniki 
so docela negativni in pripomi
njajo, da so ti razgovori brez po
mena, spričo potrjenega, de GauL 
lovi politiki nenaklonjenega stali
šča italijanske vlade.

Na današnji seji vlade so odo
brili zakonski ukrep v korist pri
zadetega prebivalstva na področju 
Vaionta, potem ko je minister za 
javna dela Pieraccini obrazložil 
glavne poteze ukrepa za obnovo 
porušenih naselij. S tem ukrepom 
država prevzema nase vse stroške 
za zgraditev zasebnih hiš in za 
obnovo industrijske, trgovske, 
obrtniške in kmetijske dejavnosti 
na tem področju. Država si pri
držuje pravico do povračila teh 
izdatkov iz odškodnine, ki jo bo 
moralo plačati električno podjetje 
ENEL-SADE v primeru, da se ugo
tovi njegova odgovornost za ka
tastrofo. t

Na predlog finančnega mtalstra 
so ponovno uvedli carino na uvoz 
krompirja in olja, na predlog mi
nistra za turizem in prireditve p- 
so pooblastili uprave opernih glt 
dališč, da morejo najeti pri kre
ditnem zavodu italijanskih hranil
nic posojilo v višini 3 milijard 
lir za kritje svojega deficita do 
30. junija letos.

Minister za državne soudeležbe 
Bo je sprejel danes upravnika 
RAI ing. Rodinoja in z njim prou
čil pereča vprašanja te ustano
ve tudi v zvezi s sedanjo stavko 
tehničnega in upravnega osebja.

Podpredsednik vlade Nenni ie 
imel danes sestanek z vsemi socia
lističnimi ministri in državnimi 
podtajniki in z njimi razpravljal 
o aktualnih vprašanjih.

Komisiji poslanske zbornice za 
notranje zadeve in za javna dela 
bosta jutri na skupni seji prou
čili petletni n^črt za zgraditev 
1.500 športnih naprav za telesno 
vzgojo vsega prebivalstva. Celotni 
izdatki znašajo milijardo lir.

Pravna komisija poslanske zbor
nice pa bo 20. t. m. dala svoje 
mnenje glede zakonskega predlo
ga poslanca Foderara, ki predvi
deva obvezno povračilo škode, ki 
jo utrpe žrtve prometa z motor
nimi vozili.

V senatu so nadaljevali splošno 
razpravo o zakonskem osnutku, ki 
predvideva reformo državnega pro
računa, v poslanski zbornici pa 
so državni podtajniki odgovarjali 
na razna vprašanja poslancev. Med 
temi je bil tudi odgovor državne
ga podtajnika za zunanje zadeve 
Lupisa na vprašanje misovskega 
paslanca Grilllja v zvezi z inciden
tom med jugoslovanskim patrol- 
nim čolnom in italijansko ribiško 
ladjo »Francesco II.», pri čemer 
je bil smrtno ranjem kapitan ita
lijanske ribiške ladje. Lupiš je de
jal med drugim, da je preiskava 
ugotovila, da je italijanska ribi
ška ladja končala zaradi nevihte 
v jugoslovanskih teritorialnih vo

dah, ko jo je zapazil jugoslovan
skih patrolni čoln pa da je sku
šala doseči odprto morie, pri če
mer, se je, zaradi razburkanega 
morja, zadela v patrolni čoln; iz
ključujejo, da bi to storila namer- 
no, kakor izključujejo, da bi ju
goslovanski patrolni čoln hotel na
merno raniti kogarkoli na itali
janski ribiški ladji, ampak da jih 
je hotel le zastrašiti. Jugoslovan
ske oblasti pa da so podčrtale, da 
sorodniki žrtve morejo zahtevati 
nadaljevanje sodnega postopka tu
di za plačilo odškodnine. Lupiš 
je še dodal, da je italijanska vla
da napravila ustrezne korake pri 
jugoslovanski vladi, da bi v pri
hodnosti ne prišlo več do tako 
tragičnih dogodkov; pripomnil pa 
je, italijanski ribiči mnogokrat kr
šijo sporazum o ribolovu z Jugo
slavijo. Na koncu je še dodal, da 
bodo pri pogajanjih o novem spo
razumu o ribolovu skušali doseči 
večja jamstva za italijanske ribi
če. Grilli ni bil zadovoljen s pod- 
t.ajnikovim odgovorom.

Zavrnjena zahteva 
italijanske vlade 
za izročitev Pakase

PARIZ. 18. — Pariško sodišče 
5 danes zavrnilo zahtevo itali

janske vlade za izročitev kungo
škega polkovnika Pakase. Podob
no zahtevo ‘kungoške vlade pa je 
sodišče označilo za formalno spre. 
jemlj-ivo. Vendar pa so sodniki 
zahtevali dodatne informacije od 
kungoških oblasti, preden se do
končno izrečejo o tej zahtevi. Za
hteva se tiče tudi kongoškega 
častnika Domgija, ki so ga areti
rali istočasno s Pakaso 7. decem- 
bra lani v Parizu. Se prej so Pa
kaso sodili pod obtožbo, da je 
prišel v Francijo pod lažnim ime- 
nom. Glede tega je sodišče odlo. 
žilo sleherno odločitev na 25. fe
bruarja.

Kar se tiče zahteve italijanske 
vlade, pa je sodišče mnenja, da 
ne mqre dovoliti ekstradikcue na 
podlagi konvencije med Italijo in 
Francijo v primeru, da gre za 
dejanje, ki ga je izvršil v tujini 
tuj državljan.

Glede francoske zahteve je so
dišče mnenja, da je »formalno 
sprejemljiva«, toda informacije, 
ki jih je poslala kongoška vlada, 
so nezadostne, da bi mogli ugo
toviti, ali gre za zahtevo za iz
ročitev iz političnih razlogov, ka- 
kor poudarjajo zagovorniki, ali 
pa za običajne zločine. Zato so 
zahtevali od kongoške vlade do
datne informacije. Kar se tiče 
Longija. ki ga obtožujejo, da je 
poneveril 43.000 frankov, ko je 
bil prvi tajnik kongoškega posla, 
ništva v Londonu, je sodišče po
zvalo kongoško vlado, naj sporo
či dodatne podatke. V pričakova
nju odgovora kongoške vlade bo
sta oba ostala v zaporu v Pari-

Močan potres 
na Azorskih otokih

LIZBONA, 18. — Na petih od de- 
vetih otokov, ki sestavljajo Azorsko 
otočje, se ponavljajo potresni sun
ki. Na otoku Sv. Jurija so se po
tresni sunki začeli že v soboto In 
se nadaljujejo. Poškodovanih je bi
lo 47 hiš. Do sedaj ni žrtev. Pre- 
bivalstvo je izpraznilo nekatere va
si. Ladje in letala so pripravljena, 
da eventualno evakuirajo prebival
stvo z otokov.

Mestece Celas pa so že popolno
ma evakuirali.

Potres v Švici
2ENEVA, 18. — Včeraj je bilo 

v srednji Švici več potresnih sun
kov. Prvi sunek je bil ob 13.30 
na področju Schwitz in Sanjen. 
Sunek je trajal približno pet se
kund, toda povzročil je majhno 
škodo. Prebivalstvo se je zelo pre. 
strašilo.

Pozneje je bil nov sunek na 
področju Sarnen. Prebivalstvo je 
zapustilo domove. Sole so takoj 
zaprli in o-troke so poslali domov. 
Potres je povzročil vsepovsod ško. 
do, ki pa ni velika. Popokali so 
zidovi, porušili so se dimniki, in 
na več krajih so bili poškodova- 
ni električni vodi.

Davi ob 7.55 so zabeležili po
tresni sunek tudi v Italiji, in si
cer v Beneventu in v Tarantu. 
Potres ni povzročil nobene škode.
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Važni obiski iz SFRJ 
v Afriki in Aziji

KoliSevski je odpotoval v Mali, Gano in Gvi
nejo, Brilej pa v Indijo, Burmo in Kambodžo

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 18. — Na vabilo par

tijskih in državnih vodstev Malija, 
Gane in Gvineje je odpotovala da
nes na uraden obisk v te države 
državno-partijska delegacija Jugo
slavije pod vodstvom predsednika 
zveznega odbora Socialistične zve
ze delovnega ljudstva Jugoslavije 
in člana izvršnega komiteja CK 
Zveze komunistov Jugoslavije La
zarja Koliševskega.

Pred odhodom delegacije je Ko- 
liševski izjavil, da Jugoslavija z naj
večjim zanimanjem in iskrenimi 
simpatijami spremlja napore in na
predek, ki so ga te države dosegle 
pri premagovanju težav, ki jih je 
zapustil za seboj kolonializem, in 
še poudaril, da je s temi državami 
Jugoslavija navezala tesno in plod
no sodelovanje. Koliševski je izra
zil prepričanje, da bo srečanje čla
nov jugoslovanske delegacije z ljud
stvom in voditelji teh držav ne le 
prijetno, temveč tudi plodno.

Jutri odhaja v Indijo, Burmo in 
Kambodžo gospodarska delegacija 
jugoslovanske vlade, ki jo vodi član 
zveznega izvršnega sveta ln pred
sednik odbora za1 gospodarske od
nose z Inozemstvom dr. Jože Bri
lej. Jugoslovanska delegacija bo z 
vodilnimi gospodarstveniki omenje
nih držav proučila tekoča vpraša
nja in možnosti razširitve gospo
darskega sodelovanja. Po izjavah 
dr. Brileja ni izključeno, da bo ob 
tej priložnosti prišlo tudi do Izme
njave misli o drugih vprašanjih, kot 
na primer o konferenci Združenih 
narodov o trgovini In razvoju. »Po
treba po razgovorih ha vladni stop

nji, je dejal Brilej, izhaja že 
dejstva, da so te države, podobno 
kot Jugoslavija, države v razvoju, 
in da že pospešeni gospodarski raz
voj Jugoslavija in teh držav stalno 
ustvarja nove možnosti in potrebe 
za razširitev medsebojnega gospo
darskega sodelovanja. To je v duhu 
obojestranskih interesov in v duhu 
sklepov kairske deklaracije, ki je 
povabila vse države v razvoju, naj 
poglobijo medsebojno sodelovanje 
na področju trgovine, finansiranje 
tehničnega in znanstvenega sodelo
vanja.« V zvezi z obiskom v Indiji 
je Brilej ugotovil, da ustvarjajo 
razvojni gospodarski načrti obeh 
držav velike možnosti za razširitev 
gospodarskega sodelovanja na pod
ročju energetike, ladjedelniške in
dustrije, industrije gradbenega ma
teriala, predelovalne in prehrambe
ne industrije in sodelovanja obeh 
industrij. V Burmi in Kambodži se 
bo jugoslovanska delegacija razgo- 
varjala o vprašanjih blagovne izme
njave in sodelovanja v investicijski 
izgradnji. V teh' državah že gradijo 
nekatere objekte s pomočjo jugo. 
slovanskih gospodarskih organiza
cij. Jugoslovanska delegacija s svo
jim obiskom vrača istočasno obisk 
vodilnim gospodarskim funkcionar
jem Indije, Burme in Kambodže, 
ki so nedavno obiskali Jugoslavijo. 
((Pričakuje se, da bo ta obisk pri
speval k nadaljnji razširitvi sode
lovanja Jugoslavije e omenjenimi 
državami, za kar obstajajo konkret. 
ne možnosti in obojestranska želja 
po krepitvi gospodarskega sodelo
vanja,« je izjavil dr. Brilej.

B. B.

Proslave 
ob 400-Ietnici 
smrti Buonarrotija

RIM, 18. — Danes so se na rim
skem Kapitolu ob navzočnosti pred
sednika republike začele proslave 
ob 400-letnici smrti Michelangela 
Buonarrotija. V okviru teh proslav 
bodo letos v Italiji in v tujini šte
vilne manifestacij?. V ta okvir spa
da razstava umetnikovih del, ki jo 
je organiziral vsedržavni odbor za 
proslavo velikega umetnika in ki so 
jo nocoj odprli v palači razstav. 
Razstavnemu odboru predseduje 
bivši predsednik republike Gronchi, 
ki je imel ob otvoritvi priložnostni 
govor.

Slovesnosti na Kapitolu so se u- 
deležili predsednik senata Merzago- 
ra, predsednik poslanske zbornice 
Bucciarelli Ducci, predsednik vlar 
de Moro ter številni ministri in 
druge osebnosti. Slovesnost se je 
začela s pozdravom rimskega žu
pana. Za njim je govoril florentin
ski župan La Pira, zatem minister 
za prosveto Gui in končno bivši 
predsednik Gronchi, ki je imel glav. 
ni govor, v katerem je orisal živ
ljenje in delo Michelangela.

Štiristoletnico smrti Buonarrotija 
so proslavili tudi na univerzi v 
vzhodnem Berlinu. Proslave so se 
udeležili, poleg rektorjev, profesor
jev in študentov univerze tudi pre 
bivalci neke ulice, kateri so dali 
ime Michelangela Buanarrotija. Vi
šek proslav v Vzhodni Nemčiji bo 
aprila, ko bodo organizirali v Ber
linu mednarodno konferenco umet
nikov in arhitektov.

Sovjetski tisk posveča mnogo 
prostora štiristoletnici smrti Mi
chelangela Buonarrotija. V »Pravdi« 
piše dopisni član sovjetske akade
mije znanosti in podpredsednik 
združenja SZ-Italija Viktor Lazar- 
jey, da je Michelangelo učlovečil 
tisti ideal univerzalnega človeka, o 
katerem so sanjali najboljši med 
italijanskimi humanisti, in je s svo
jim delom dokazal, česa je sposo
ben človek, v katerem se harmo
nično zlivajo jasen in globok inte- 
lekt, železna volja, bogata umetni
ška fantazija in velika ljubezen do 
dela.

«V zgodovini evropske arhitektu
re ni bilo arhitekture, ki bi bila 
en?ka Michelangelovi po emotivni 
vsebini; v njej so vsebovane ogrom
ne sile, ki poveličujejo življenje. 
Zaradi tega, piše Lazarjev, je arhi
tektonska stvaritev Michelangela v 
svojih temeljih neločljiva sila rina- 
šimenta, njegov veliki epilog, nje
gov zadnji blesk.« Lazarjev zaklju
čuje, da predstavlja Michelangelovo 
ustvarjanje hkrati najvišji polet in 
tragični zaključek rinašimenta

Tudi «Krasnaja zvezda«, «Koso- 
molskaja pravda« in »Sovjetska Ro- 
sija« objavljajo članke ob štiristo- 
letnici smrti Michelangela.
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Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 9,5, najnižja 6,5, ob 19. uri 8,0, 
vlaga 92 odst., zračni tlak 1007,7, 
rahlo raste; veter 2 km jug., nebo 
pooblačeno, padavine 0,6 mm. mor
je mirno, temperatura morja 7,2 
stopinje. Tržaški dnevnik Danes, sreda, 19. februarja

Miro
Sonce vzide ob 7.03 in zatone ob 
17.36. Dolima dneva 10.33. Luna 
vzide ob 10.15 in zatone ob 0.37.

Jutri, četrtek, 20. tebruarja
Leon

TISKOVNA KONFERENCA PREDSEDNIKA PROF. MARTINELLIJA

Veliko zanimanje industrije 
za posojila rotacijskega sklada

V osmih letih je bilo iz sklada za 37.5 milijarde 
lir posojil, s čimer bo zaposlenih 13.309 oseh

Predsednik odbora za upravlja
nje rotacijskega sklada za gospo
darske pobude na tržaškem pod
ročju in v goriški pokrajini prof. 
Giocondo Martinelli je včeraj na 
tiskovni konferenci v novinar
skem krožiku podrobno orisal de 
lovanje sklada v zadnjih osmih 
letih. Sklad je pričel delovati a- 
prila 1956 in so od takrat izdali 
iz njega 332 posojil za 37.616 mi
lijonov lir. Od tega so izdali 80 
posojil za hotelsko dejavnost v 
višini 850 milijonov lir, 12 za bro
darje za 2315 milijonov lir, 28 za 
gradnjo ljudskih stanovanjskih 
hiš za 1690 milijonov lir, 212 za 
industrijo za 31.760 milijonov lir.

V korist tržašikih podjetij so iz
dali 153 posojil za 27.666 milijo
nov lir, za gorišlka pa 179 v viši
ni 9949 milijonov lir.

Predsednik je poudaril, da iz
dajajo posojila običajno v polo
vični višini predvidenih izdatkov 
za gradnjo novih in modernizaci
jo obstoječih obratov in da je to
rej v okviru rotacijskega sklada 
bilo vloženo v tržaško in goriško 
gospodarstvo okoli 75 milijard lir 
in od tega približno 50 milijard 
na Tržaškem in 20 na Goriškem.

Nato je predsednik orisal dokaj 
zapleten postopek za dodeljevanje 
posojil in to utemeljil, ker je o- 
brestna mera zelo nizka in dose
že običajno 3.5 odst., ker gre za 
dolgoročna posojila (do 15 let) 
in za državna sredstva, tako da 
je previdnost na mestu.

Rotacijski sklad je 1956. leta do. 
segel skupno 40 milijard lir. med
tem ko sedaj celotna vrednost 
sklada znaša 62.700 milijarde lir. 
Parlament je februarja 1963 odo
bril posebno nakazilo v višini 5 
milijard lir, tako da je znašal do
hodek sklada v teh letih 17.7 mi
lijarde lir, kolikor so znašale pla
čane obresti in vračila posojil. Pri 
tem je sklad zabeležil zelo nizke 
izgube, ki niso visoke niti pri pod
jetjih, ki so šla v stečaj in lan
sko leto ni zabeležil nobene izgu
be.

V zadnjih treh letih je prišlo pri 
poslovanju sklada do povsem nove
ga položaja, saj se je okrepilo za
nimanje domačih in tujih industrij- 
cev za gradnjo podjetij na tržaškem 
in goriškem področju. Zato je tudi 
prišlo do stanja, da sedaj znaša 
skupna vsota zaprošenih sredstev 
19 milijard in 193 milijonov lir. 
Sklad pa trenutno razpolaga s svo
bodnimi sredstvi v višini .6 milijard 
294 milijonov lir in torej ne bo mo
gel ugoditi vsem prcfšnjam. O tej 
težavi so že 7. oktobra lanskega le
ta obvestili ministrstvo za zaklad 
in druga zainteresirana ministrstva 
m jih zaprosili, da sklad dopolnijo 
z nadaljnjimi 10-12 milijardami lir, 
tako da bo lahko še nadalje v pol
ni meri prispeval k okrepitvi kra
jevnega gospodarstva.

Vendar pa ne obstaja bojazen, da 
bi bili zaradi trenutnega pomanj
kanja sredstev oškodovani obrtniki 
ali lastniki manjših industrijskih 
obratov, ker bodo dali njihovim 
prošnjam prednost, v primeru 
skrajne potrebe pa bodo anticipi; 
rali letošnja vračila, ki bodo najbrž 
dosegla 4-5 milijard lir, tako da bi 
v takem primeru razpolagali s 
skupno vsoto 10-11 milijard lir.

S sredstvi rotacijskega sklada, ki 
so bila v zadnjih osmih letih izko
riščena, odnosno odobrena, se je ob
čutno izboljšala zaposlenost na tr
žaškem In goriškem področju. Ra
čunajo, da bo na Tržaškem s temi 
sredstvi doseglo število zaposlenih 
v podjetjih, ki so dobila posojila 
iz sklada, skupno 8 297 oseb. Pri 
tem so všteti delavci, ki so že za
posleni v novih podjetjih in delav
ci, ki bodo na novo zaposleni na 
osnovi prošenj za odobritev posojil 
in načrtov za gradnjo podjetij. Na 
goriškem področju pa se je, odnos
no se bo, število zaposlenih zvišalo 
za 5.010 oseb in torej skupno na 
Tržaškem in Goriškem za 13.309 
oseb.

«zeleni načrt« (zakon štev. 454, z 
dne 2. junija 1961) za vsako re
jeno kravo 50 kg močnega krmi
la. Cena krmila je 3.500 lir za 
vsak stot. V ta namen je treba 
predložiti zadevno prošnjo.

Prošnje se bodo sprejemale od 
24. februarja 1964, in to dokler 
ne bo izčrpana v ta namen raz
položljiva vsota, ki jo ima na raz
polago živinorejski urad pokrajin
skega kmetijskega nadzorništva v 
Trstu — Ulica Ghega, 6, ki bo iz
dajal zadevna nakazila za prejem 
krmila pri tukajšnjem kmetijskem 
konzorciju — Ulica Milano št. 13.

svečen elektronski glasbi s spo
redom, ki vsebuje: «Psalmus» C. 
Pendreekija, «R 101 Eli E4» P. 
Grassija, ((Poklon Vedovi« L. No- 
na in ((Modulacije za Michelange
la« V. Gelmettija.

Prof. Gillo Dorfles bo spregovo
ril uvodne in hkrati pojasnjeval
ne besede k težko umljivi moder
ni glasbi, nakar bo sledilo kratko 
predavanje Vittoria Gelmettija, 
spremljano z diapozitivi.

Drevi bodo hkrati odprli v ma
li dvorani krožka fotografsko raz
stavo scen, k’i jih je pripravil zna
ni beneški slikar Emilio Vedova 
za igro ((Nestrpnost 1960», ki so 
jo igrali v Benetkah v gledališču 
«La Fenice« aprila 1961.

IZŽREBANA SLIKA
17. t.m. so v občinski umetnostni 

galeriji izžrebali listek št. 5244, ka
terega imetnik dobi sliko slikarke 
S. Fonda. Slika je na razpolago v 
sobi št. 124 na tržaškem županstvu.

IZ SINDIKALNEGA ŽIVLJENJA

Odločen protest delavcev 
proti izprtju tovarne Atlas

Delen sporazum za Orion ■ Danes se prične stavka 
kemičnih delavcev in primarijev v bolnišnicah

&**■
p

Elektronska glasba 
za «Arte Viva»

Drevi ob 21. uri bo v veliki dvo. 
rani Kultumo-umetniakega krožka 
četrti koncert «Arte viva« s sode
lovanjem krožka. Koncert bo po- sobi št. 124 na tržaškem županstvu. Delavci podjetja Atlas protestirajo
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SEJA TRŽAŠKEGA POKRAJINSKEGA SVETA

Ustanovili bodo skupen odbor 
za proslavo 20-letnice odpora

S prvim aprilom bo ustanova 0NMI skrbela za zdravstveno 
pomoč vsem materam in otrokom do G. leta starosti

Sinoči je bila prva seja pokrajin
skega sveta po nastalih spremem- 
bah v odboru v zvezi z uveljavitvi
jo levega centra.

V začetku seje je predsednik spo
ročil svetovalcem, da je odbor n% 
svoji zadnji seji, po predhodnih 
sporazumih s prizadeto ustanovo, 
sklenil, da se združijo vse dejavno
sti za zdravstveno pomoč materam 
in otrokom do šestega leta starosti, 
ki jih sedaj opravljata pokrajina 
in ustanova ONMI. Vsa ta zdrav
stvena služba bo s 1. aprilom pre
šla v pristojnost ustanove ONMI, 
ki jo bo izvrševala s svojim oseb
jem in s svojimi sredstvi. S tem 
ukrepom, Je dejal predsednik, bo
do odpravljene razlike, ki so velja
le do sedaj med zakonskimi in ne
zakonskimi otroci. Nato je dr. De- 
lise sporočil, kar smo sicer že svoj 
čas pisali, da je pokrajinska upra
va preprečila, da bi v Miljah zaprli 
postajo za prvo pomoč Rdečega 
križa, s tem, da je dala na razpo
lago prostore protituberkulozne 
ambulante v Miljah. Ta rešitev je 
začasna, dokler ne bo vprašanje po
staje za prvo pomoč v Miljah, ki 
je sedaj v proučevanju, dokončno 
rešeno.

Nato je predsednik dr. Delise od
govoril na nekatera vprašanja, ki 
so mu jih postavili svetovalci. Ko
munistični svetovalec Šema je 
predočil predsedniku, da se je s 
preteklim 8. septembrom začelo ob
dobje proslav 20-letnice odporniške
ga gibanja, ki bo trajalo do leta 
1965. Vsak mesec, vsak dan ome
njenega obdobja, Je dejal Šema, 
nas v naši pokrajini spominja na 
junaška partizanska dejanja, na ža
lostne in tragične dogodke, na kr
vavo represijo fašistov in nacistov. 
Potem ko je svetovalec omenil 
žrtve v Ulici Ghega, na Opčinah, v 
Ulici Massimo D’Azeglio, na Prose
ku, na začetku delovanja zloglasne 
Rižarne in na stotine drugih dogod
kov, ki zahtevajo, da se jih dostoj
no počasti, Je vprašal predsednika, 
ali je pokrajinska uprava sestavila 
načrt za prireditev raznih proslav 
in svečanosti, ali namerava dati po
budo za ustanovitev v ta namen po
sebne komisije, ki naj bi Jo sestav
ljali predstavniki vseh skupin, ki 
so sodelovale v odporniškem giba
nju, in ali namerava dogovoriti se 
z vsemi občinskimi upravami v po
krajini ter partizanskimi organiza
cijami za sestavo zadevnega načrta.

Dr. Delise je odgovoril, da je

Obvestilo živinorejcem
Pokrajinsko kmetijsko nadzorni- 

Štvo sporoča, da bodo rejci krav 
mlekaric lahko prejeli — v smislu 
izvajanj pobud, ki jih predvideva
imillllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllUIIIIIHIIIIIIIIIIklllllllHItllllllllllllllltllllllllllllUIIIIIIIIIIIIIII

SEJA NA TRŽAŠKEM ŽUPANSTVU

Predlog za sklenitev konvencije 
za ustanovitev medicinske fakultete

Seje so se udeležili predstavniki raznih ustanov

Pod predsedstvom župana Franzi- 
la je bila včeraj na županstvu seja 
mestnega odbora za ustanovitev 
medicinske in kirurške fakultete na 
tržaški univeizi. Razen župana so 
se seje udeležili predsednik pokra
jine, rektor univerze, prof. Morgan- 
te, prof. Udina, prof. De Bernard, 
prof. Loro, prof. Lapenna, prof. 
Manni, prof. Spagno in prof. Ta- 
gliaferro. Sporazumeli so se, da se 
med univerzo, občino, pokrajino, 
združenimi bolnišnicami in onko
loškim centrom sklene konvencija 
za ustanovitev omenjene fakultete 
na tržaški univerzi.

Občinski upravljalei 
seznanjeni s programom

Včeraj popoldne je bil v dvorani 
občinskega sveta sestanek ravna
teljev, šefov oddelkov in odsekov 
občinske uprave. Prisotni pa so bili 
tudi odborniki ter glavni tajnik in 
njegov namestnik, župan je funk
cionarjem obrazložil delovni pro
gram novega občinskega odbora, da 
bi se doseglo bolj tesno in korist
no medsebojno sodelovanje.

Po županovi obrazložitvi se je

razvila diskusija, katere so se ude
ležili razni direktorji in šefi od
delkov. Iz diskusije je bilo razvid
no, da so taki sestanki in izmenja
ve misli zelo koristni za uspešno 
delovanje občinske uprave. Zaradi 
tega Je župan sklenil, da bodo take 
sestanke organizirali, ko bo treba 
najti primerne rešitve za razna 
vprašanja.

Zidar padel s strehe
Včeraj zjutraj se je na delu po

nesrečil 43-letni zidar Mario Te- 
desco iz Ul. Madonnina 15. ki je 
padel s strehe stavbe iz višine 
štirih metrov. Okrog 10 ure je Te- 
desco, ki je uslužben pri gradbe
nem podjetju Bisiani iz Ul. Pa- 
trizio 27, odšel v Ul. Felluga, kjer 
bi moral na strehi hišice, ki so jo 
pred kratkih dogradili, postaviti 
dimnik. Tedesco se je povzpel na 
streho, toda ko je bil že pri delu, 
je nenadoma spodrsnil na mokrih 
strešnikih, izgubil ravnotežje in 
strmoglavil na štiri metre nižji 
vrt. Pri padcu se je Tedesco ra
nil v desno sence in zadobil pre
tres možganov. Z avtom RK so ga 
prepeljali v bolnišnico, kjer so ga 
sprejeli na nevrokirurški oddelek 
s prognozo okrevanja v 10 dneh.

odbor proučil to vprašanje in da 
je sklenil, da je pravilno, da se 
pokrajinska uprava udeleži teh 
svečanosti. Kakšno bo to sodelo
vanje še ni bilo določeno, čeprav 
je prevladalo v odboru mnenje, 
da je treba ustanoviti poseben od
bor, v katerem naj bi sodelova
le vse ustanove in organizacije, 
ki so sodelovale v odporniškem 
gibanju, če se hoče dostojno po
častiti omenjene dogodke.

Liberalec Jona pa je načel vpra
šanje gradnje avto ceste Trst-Be- 
netke z odcepkom v Videm. U. 
gotovil je, da je sedaj vse ustav
ljeno glede razpisa dražb za grad
njo novih delov avto ceste. Pred
sednik mu je zagotovil, da je bi
lo to vprašanje pred kratkim re
šeno jn da bodo poleg drugih u- 
krepov, ki so bili v ta namen že 
sprejeti, s 1. marcem letos razpi
sali dražbe za gradnjo 1., 2. in 
3. dela cestišča, im sicer na (>dse- 
Iku Moščenica-Soča. Takoj nato bo 
sledil razpis dražbe za gradnjo 
cestnega odseka od vozlišča pri 
Palmanovi do Vidma. Pričakuje 
se, je dejal dr. Delise, da bo v 
prvih mesecih leta 1965 lahko o-

tvorjen odsek avto ceste Trst-Vi- 
dem.

Na vprašanje komunista Seme 
glede sedeža ženskega tehničnega 
zavoda, ki je sedaj nastanjen v 
stavbi na Trgu Oberdan 6, kjer 
pa bodo nastanili začasni sedež 
mednarodnega centra za teoretsko 
fiziko, in bo moral ženski tehnič
ni zavod zapustiti svoje prostore, 
je predsednik dejal, da je občin
ska uprava obljubila, da bo dala 
začasno na razpolago za omenjeni 
zavod neke svoje šolske - prostore, 
ki trenutno niso zasedeni.

Zatem so svetovalci potrdili vr
sto sklepov, ki jih je sprejel od
bor, med katerimi je tudi sklep 
o prispevku 103.009 lir za prire
ditev kmetijskih strokovnih teča
jev, prispevku 100.000 lir seeljan. 
ski avtonomni letoviščarski in tu
ristični ustanovi ter sklep o upo
rabi 43 milijonov neuporabljenih 
lir iz proračuna za leto 1963. Na
to so svetovalci odobrili sklep o 
ustanovitvi rotacijskega sklada za 
pomoč pokrajinskim uslužbencem, 
ki želijo kupiti stanovanje. V ta 
namen so začasno določili 3 mili
jone lir.

Delavci podjetja Atlas so v pe
tek in v ponedeljek stavkali, ker 
jim podjetje ni ugodilo glede pro
izvodne nagrade. Ko so šli vče
raj'zjutraj na delo, so naleteli na 
zaprte vhode, pred katerimi so 
stali policisti. Podjetje je namreč 
za represalijo proglasilo izprtje 
tovarne. To je silno razburilo de
lavce, ki so odšli s transparentom 
pred urad za delo, kjer je njiho
va delegacija protestirala, nato 
oa pred prefekturo. Delegacijo de
lavcev je sprejel podprefekt dr. 
Miceli,' ki je obljubil, da se bo za 
stvar zanimal in seznanil z njo 
tudi vladnega generalnega komi
sarja dr. Mazzo. Protest delavcev 
je takoj zalegel, saj so sklicali 
za danes na uradu za delo, sesta
nek predstavnikov podjetja in sin
dikatov.

« * •

Na uradu za delo so se včeraj 
zopet pričela pogajanja za rešitev 
spora v podjetju Orion. Sporazu
meli so se o plačilu proizvodne 
nagrade za leto 1963. Jutri pa se 
bodo nadalje pogajali za rešitev 
spora o akordnih dodatkih. De
lavci so namreč v protest nehali 
delati na akord.

V podjetju Sartori pa so doma
či delavci nehali delati nadurno 
delo, ker daje ravnateljstvo iz- 
podbujevalno nagrado samo delav
cem, ki prihajajo na delo od dru
god. Domači delavci zahtevajo, da 
se prizna nagra^da^tudi njim.

Danes se prične enotna stavka 
kemičnih delavcev, ki bo trajala 
tri dni in ki so jo napovedale po 
vsei državi vse tri sindikalne or
ganizacije. Delavci stavkajo, ker 
se nočejo delodajalci pogajati z 
njimi za sklenitev nove delovne 
pogodbe.

Danes se prične tudi dvodnevna 
stavka primarijev bolnišnic, ki 
zahtevajo izboljšanje notranje u-
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Priče potrjujejo nerednosti 
ki so se dogajale v bolnišnicah

Med zasliševanjem so priče tudi povedale, kako so prišli na sled sleparijam

Na kazenskem sodišču se je 
včeraj nadaljeval proces o aferi 
v združenih bolnišnicah. Na vče
rajšnji razpravi so se zvrstile tri 
obremenilne priče; kapetan Italo 
Vascotta, inšepktor računovodske
ga oddelka v bolnišnicah in član 
upravnega odbora, dr. Attilio Moc. 
chi, ki je odgovoren za ekonom
ski sektor in je član upravnega 
odbora ter še tretji član odbora 
prof. Nicolo Romani, ki je od
govoren za tehnični urad bolniš
nic.

Vascotto je med drugim pove
dal, da je poleg zapisnikov, ki ni
so bili urejena, opazil še druge 
pomanjkljivosti. Na primer v bol- 
nagradah je dobil tudi prazno po- 
uslužbenci dobivali nagrade v de
narju. Med pobotnicami o teh 
nagradah je dobil tudi prazno po
botnico, ki jo je podpisal sam 
Steno in na katero bi si bil lahko 
po volji napisal znesek.

Steno se je pri tem izgovarjal, 
da jih je hranil na razpolago 
predsedstvu, kateremu samemu 
je bil odgovoren. Denar za izpla
čilo nagrad je dajalo na razpo
lago združenje zdravnikov, nekaj 
pa so ga dobivali od prodaje zdra
vil beguncem.

Priča Mocchi je potem povedal, 
da se je koj začetka zavedel, da 
so stroški za prehrano in živila 
presegali realne stroške. Takrat 
je bil določen, da kupuje živila, 
posebno sadje in zelenjavo, na 
glavnem trgu Giuseppe Scarpato, 
ki ga je imenoval stari odbor kot 
»izvedenca za tržna raziskovanja«, 
čeprav se je potem izkazalo, da 
ni opravil niti velike mature ter 
je za sprejem v službo predložil 
ponarejeno spričevalo. MoCchi in 
predsednik upravnega odbora odv. 
Morgera sta se hotela prepričati 
o delu Scarpata in mu sledila na 
trg. Opazila sta, da je Scarpato v 
precej kratkem času opravil pri 
raznih trgovcih, toda opazila sta 
tudi, da je kupoval tudi živil«, 
ki niso imela nič skupnega s po
trebo bolnišnic. Scarpato je na 
primer kupoval sadje za člane 
upravnega odbora in posebno dr. 
Stena na račun bolnišnic. Dr. Ste- 
tfo pa se je včeraj izgovoril, da 
je Scarpato res kupoval, da pa 
so nr.u potem živila odkupovali in 
tudi plačevali. Vsekakor je novi 
upravni odbor sklenil, da Scarpa
ta suspendira iz službe in takoj 
je bila opazna razlika. V dobi 
sestih mesecev je dr. Mocchi v ra
čunovodskem oddelku ugotovil, da 
je prihranil šest milijonov lir, po
leg tega se je tudi hrana v bol
nišnicah izboljšala.

Dr. Mocchi je nato omenil za

devo bolnišniškega vratarja Fede- 
rica Olva, ki je bil sprejet na 
zdravljenje zaradi nesreče na de
lu. Pokazalo pa se je, da je Oli
vo postal žrtev prometne nesre
če, ki jo je zakrivila Stenova že
na, torej je neupravičeno užival 
socialno zavarovanje in zdravni
ško nego.

V nadaljnjem pričevanju je Moc
chi omenil še zadevo o delavcih, 
uslužbenih v bolnišnici, ki so z 
materialom, ki je bil last bolniš
nic, opravljali razna dela za grad
bena podjetja, ki so imela dela 
v zakupu. To se je zgodilo ob pri
liki graditve celice za hlajenje 
krvne banke, za postavitev ogre
valne naprave v glavni bolnišnici 
ter za graditev oddelka za sodno 
medicino.

Tretja priča na včerajšnji raz
pravi je bil prof. Ramani, po spre
jetju funkcije člana upravnega 
odbora odgovoren za tehnični u- 
rad. Tudi Ramani je naštel razne 
pomanjkljivosti in nerednosti v 
zvezi s postavitvijo hladilne na
prave v celici, ki potem ni delo
vala zaradi pomanjkljive nastavit
ve, v zvezi z dobavljanjem razne
ga materiala pri tvrdkah, ki so 
pravzaprav material pošiljale v 
obrokih, ter o raznih nerednostih 
v bolnišnici pri Magdaleni, kjer 
je kurjač Coderin s pomočjo in 
vednostjo Cergola naročal razno 
železje in ga potem uporabljal za
se. Vsa dela torej, ki so bila v

IZNAJDLJIV GOLJUF

Od ženske je izvabiI 
denar za namišljeno stanovanje

Pri tem se je izdajal za uradnika prefekture

teku v dobi, ko je bil v funkciji 
stari upravni odbor, so bila nered
no opravljena. Govora je bilo tu
di o nakupnih bonih, ki jih je pod
pisoval sam Cergol in o katerih 
tehnični urad ni imel pojma. Teh
nični urad se je omejeval samo 
na to, da je plačeval fakture, ki 
so jih izdajale tvrdke.

To je trajalo, dokler ni tehnič
ni urad dobil pismo od tvrdke 
Buzzi. da ima na razpolago še o- 
stali del cevi, ki jih je naroči! 
Cergol. To se je Ramaniju zdelo 
vsekakor čudno, ker je imel v 
rokah že pobotnice ki jih je pod
pisal Cergol, in po katerih naj bi 
bil material že ves v bolnišnici, 
ter se je pripravljal, da plača fak
turo tvrdki Buzzi. Ko je dobil o- 
menjeno pismo, pa je zadržal po
botnica in začel na lastno pest 
preiskavo, kako to, da materiala 
niso še dobili, čeprav je o nas
protnem pričal Cergolov podpis. 
Takrat je prišlo torej vse na dan 
in temu je sledila prijava, ki je 
privedla do tega procesa.

Ramani je nato sodnikom po
jasnil sistem izdajanja bonov in 
kako je novj upravni odbor reor
ganiziral izdajanje teh bonov, po
tem so vse te nerednosti prišle 
na dan.

Zaradi pozne ure je nato pred
sednik sodišča prekinil razpravo, 
ki se bo nadaljevala danes in na 
kateri si bodo sledile še druge 
obremenilne priče.

Te dni so agenti s komisariata 
Stare rhitnice prijavili sodnim 
oblastem zaradi goljufije 33-letne- 
ga delavca Silvana Pertouta iz Ul. 
della Fabbrica 3. Pertout sl je iz
mislil originalen način, da bi pri
šel do denarja. 22. januarja se je 
predstavil 50-letnemu Antoniu Po- 
liju iz Ul. Ponzanino 14 kct urad
nik prefekture ter ga obvestil, da 
mu je bilo dodeljeno drugo stano
vanje, ker je bilo tisto, v katerem 
je živel, nezdravo. Zaradi tega naj 
bi mu Poli dal določen znesek 
denarja za prve stroške. Pali ni 
verjel namišljenemu uslužbencu

prefekture ter je Pertouta na lep 
način, toda odločno odslovil.

Pertout ni izgubil upanja in se 
je pet dni kasneie predstavil 71- 
letni Giulianj Pahor, ki tudi sta
nuje v Ul. Ponzanino 14 ter jo 
prepričal, da bo v kratkem dobi
la novo stanovanje. Kot pivi obrok 
je Pahorjeva dala namišljenemu 
funkcionarju 3000 lir, potem le 
drugih 10.000 in tako mu je skup
no, v raznih obrokih, izročila nad 
60.000 Ur. Ker pa Pahorjeva sta
novanja ni dobila, je zasumila, da 
jo je Pertout ogoljufal ter ga pri
javila na komisariatu.

reditve, višje pokojnine, zaposli
tev do 70 let starosti itd. Trža
ški primariji bodo danes pred
poldne seznanili javnosti z vzroki 
stavke na tiskovni konferenci.

• * *

Stavko pa so preklicali sindikati 
uslužbencev radia in televizije, ker 
se bodo pričela danes po posre
dovanju ministra na ministrstvu 
za delo pogajanja za sklenitev no
ve delovne pogodbe, ki je zapadla 
že konec lanskega leta.

V Slovenskem klubu 
filmi Aljoše Žerjala

Spet se je v Slovenskem klubu 
nabrala polna dvorana ljudi, ko 
je včeraj zvečer Aljoša Žerjal 
predvajal svoje filme. Žerjal je 
s svojim snemalnim aparatom pre
cej prepotoval in marsikaj posnel. 
Ni tu mesto, da bi njegove filme 
pretresali s tehnične plati, zlasti 
še, ko v njegovem primeru ne 
gre za profesionalca, temveč sa
mo amaterja, ljubitelja — in to 
v pravem pomenu besede: Žerjal 
filma, ker s tem sam uživa. Jasno 
pa je, da je dosegel že tolikšno 
popolnost, da lahko svoje filme 
ne le pokaže tudi drugim, tem
več je že tudi prejel lepa prizna
nja. Najlepše je pač bilo drugo 
mesto na vsedržavnem prikazu 
amaterskih filmov v Turinu za 
njegov «Kras», ki sedaj kroži po 
Italiji (in ga torej včeraj nismo 
videli).

Žerjal nas je včeraj s svojimi 
filmi popeljal v razne dežele. Ob
činstvu je ugajala prav ta pe
strost krajev, vedno menjajoče 
se bahre morja . in razvalin, pa
pirnatega zmaja tn zrelega grozd
ja.

Za Hercegovino — iz Mostara 
mimo bogomilskih grobov v Tre- 
binje — je prišel na vrsto Du
brovnik (Žerjal je zanj prejel v 
krožku prvo nagrado), ki nam ga 
je Žerjal predstavil z najrazlič
nejših pogledov ter nam odkril 
številne prelepe detajle. Za tem 
smo se preselili na drugi polotok 
in sledili živahnemu vrvežu v 
Gubbiu in Assisiju, nakar smo se 
spet vrnili, vendar to pot daleč 
na jug in pred nami se je poka
zala antična Grčija z Akropolo, 
pa Korint. Mikene. Delfi, Epidau- 
ros, Termopile. Mnogo prisrčno
sti je bilo v «domačem» filmu 
«Jesen»: medtem ko starejši v 
vinogradu trgajo, so si otroci na
pravili papirnatega zmaja. Ko se 
zmaj na grmu zatakne in strga, 
je tudi filma konec. Tudi s fil
mom o Devinu smo bili spet edo- 
mas.

Bil je prav prijeten večer in 
Žerjal je lahko uverjen, da mu je 
bilo občinstvo hvaležno za lep 
užitek.

Na koncu smo pa še izvedeli, 
da pripravlja Slovenski klub iz- 
let v bližnjo Dalmacijo, do Se- 
nJa, z ogledom Bakra, Kraljevi
če, Crikvenice in z izletom na o- 
tok Krk. Izlet b0 16. in 17. maja. 
Druge podrobnosti bodo še objav. 
Ijene.

Gledališča
VERDI

V petek ob 20.30 abonma red B 
za parter in lože ter A za gale
rije, tretja predstava Donizettije
ve opere «Lucia di Lammermoor« 
z isto zasedbo. Dirigent Bruno Bar- 
tolotti. Nadaljuje se prodaja 
vstopnic za petkovo in nedeljsko 
predstavo.

TEATRO STABILE
V soboto 22. t. m. ob 21. uri 

abomna A »Sofoklejeva Antigo
na« po Brechtovi priredbi. Režiser 
Tolusso. Popolna novost. Prodaja 
vstopnic pri osrednji blagajni v 
Pasaži Protti (tel. 36-372).

Slovensko gledališče v Trstu

Danes, 19. t. m. ob 20. uri 
na Škofijah;
Jutri, 20. t. m. ob 20. uri 
v Izoli;
v petek, 21. t. m. ob 20. uri 
v Piranu;
v soboto, 22. t. m. ob 20. uri 
v Kopru

JOSIP TAVČAR

«V HONOLULU*

Sola Glasbene Matice

priredi danes 19. in 
v četrtek, 20. t. m. 
v dvorani glasbene šole 
v Ul. R. Manna 29/11.

dva nastopa gojencev
Začetek ob 20. u 
Vstop prost 
Vljudno vabljeni

SLOVENSKA PROSVETNA 
ZVEZA

vabi na

Prešernovo proslavo
ki bo v nedeljo, 23. t. m. ob
16. uri v dvorani na stadionu
«Prvi maj«, Vrdelska cesta 7
s sporedom:
1. Mile Klopčič: Mati, enode

janka;
2. Moški pevski zbor ((Slove

nec« iz Boršta;
3. Trio in mešani pevski zbor 

prosvetnega društva ((Briški 
grič« iz števerjana;

4. Podelitev diplom zaslužnim 
prosvetnim delavcem.

Vstop prost

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo Barkovlje —

Jutri, 20. februarja ob 20.30 v 
društvenih prostorih Sestanek društ
venega odbora z odborom orkestra 
«Miramar». Odborniki so vabljeni na 
sestanek, ker se bo razpravljalo o 
drugi reviji slovenskih popevk 
»Trst ’64».

Nazionale 16.00 «Tom Jones«. Techni- 
color. Albert Flnney, Susannah 
York. Prepovedano mladim.

Arcobaleno 16.00 «Antologia sessua- 
le«, Francoise Arnol. Prepovedano 
mladini.

Excelsior 15.30 «11 mio amore con 
Samantha«. Technicolor. Paul Nevv- 
man, Joanne VVoodvvard.

Fenice 15.30 «L’ultimo treno da Vlen- 
na». Technicolor. Robert Taylor, 
LIHI Palmer, Curt Jurgens.

Grattacielo 16.00 «1 vincitori«. Vin
cent Edvvards, George Hamilton, 
Melina Mercouri.

Superclnema 16.00 «La vergine dl No- 
rimberga«. Technicolor. Rossana Po
desta . Christopher Lee. Prepoveda
no mladini. Zadnji dan.

Alabarda 16.00 «La noia». Catherine 
Spaak, Horst Bucholtz. Prepoveda
no mladini.

Filodrammatico 16.00 »Glulla, tu sel 
meravigliosa«. Lilli Palmer, Char
les Boyer. Prepovedano mladini.

Aurora 16.30 «Comandos dei mart 
del sud».

Cristallo 16.00 «1 qu»ttro del Texas». 
Technicolor. Frank Sinatra, Dean 
Martin.

Capitol 16.00 »Sciarada«. Technicolor, 
Gary Grant, Audre Hepburn. Zad
nji dan.

Garibaldi 16.30 21.45 «1 due volti del
la vendetta«. Technicolor. Marlon 
Brando.

Massimo 16.00 «Goliath e la schiava 
ribelle«. Technicolor. G. Scott1. Zad
nji dan.

Impero 16.30 «La grande attrazione«.
Moderno 16.00 «20 kg di guai e una 

tonneliata di gioia« Tony Curtis. 
Technicolor.

Astoria 16.30 «La maschera e l’ln- 
cubo«. Prepovedano mladini.

Astra 16.30 «Bravados».
Vittorio Veneto 15.30 <d mostri«. 

Vittorio Gasmann, Ugo TognazZi.
Abbazia 16.00 «Codice segreto«. Dany 

Carvvell.
Ideale 16.00 «11 tesoro dell’isola proi- 

bita«. Technicolor.
Marconi 16.00 «11 castello maledet- 

to» Prepovedano mladini pod 14 let,
Skedenj 16.00 «Oggi a Berlino«. Hel

mut Griem, Nana Ostein.

SMUČARSKI IZLET SPDT 
V KRANJSKO GORO 

V nedeljo 23. t.m.. kakor že do
govorjeno. priredi SPDT smučarski 
izlet v Kranjsko goro za začetnike 
kakor tudi za tzvežbane smučarje 
(seveda m rečeno, da ne bo prosto
ra tudi za nesmučarje). Kakor so 
se domenili že na predavanju SPDT, 
bo za to priliko na razpolago prvo
vrstni smučarski učitelj, na kar po
sebno opozarjamo mladino.

V ČETRTEK, 20. t.m. ob 18. uri 
bo v Gregorčičevi dvorani 
v Ul. Geppa 9/1.

otvoritev
osebne
razstave

mladega slikarja . umetnika

Roberta Faganela
Razstavljal bo olja z izključno 
kraškimi motivi.

Vljudno vabljtnl!

Darovi in prispevki
Prosvetno društvo Slavko Škam

perle daruje 10.000 lir za Dijaško 
Matico,

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 18. februarja 1964 se Je v 

Trstu rodilo 10 otrok, umrlo pa Je 
13 oseb.

UMRLI SO: 83-letna Antonia Cal- 
llgaris por. Budal, 85-letna Zaira 
Pkčoll por. Battllana, 81-letnl Anto
nio Dreos, 77-letna Antonia Ranza- 
to por. De Boni, 53-Ietn! Alberto 
Peteani, 2 dni star Daniele Taran- 
tino, 40-letnt Andrea Zustovi, 87- 
letna Giuseppina Scuka por. Karla, 
75-letni Francesco Candelli, 85-let
na Restituita Quartaroll, 65-letna Or- 
tensia Marchlon por. Palettt, 89-let- 
ni Francesco Stablle, 71-letna Ame
ba GUI.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN (17.-2J.)
Crevato, Ul. Roma 15; INAM Al 

Cammello, Drevored XX. septembra 
4; Alla Maddalena, Ul. dellTstrla 43; 
Dr. Codermatz, Ul. Tor S. Plero 2; 
Dr. Gmelner, Ul. Glulla 141 Plzzul- 
Cignola. Korzo Italia 14; Prendlnl. 
Ul. T, Vecelllo 24; Serravallo, Trg 
Cavana 1.
NOČNA SLUŽBA LEKARN 07,-23.)

Dr. Gmelner, Ul. Glulla 14; Plzzul- 
Cignola, Korzo Italia 14; Prendlnl, 
Ul, T. Vecelllo 24; Serravallo, Trg 
Cavana 1,

KINO <R0SANDRA> B0LJUNEC
predvaja danes 19. t. m. ob 19.30 uri film:

<D0NNE FU0RILEGGE»
(Ženske, skregane z zakonom)

Igrajo: JACKIE COOGAN, RICHARD BOBER, ALLAN NIXON, 
CARLA BALENDA in J ACQUELINE FONTAINE

hine na Onciitm
predvaja danes 19. t. m. ob 18. uri dramatičen - strastni film:

«L’IS0LA IN CAPO AL M0ND0»
(Otok na koncu sveta)

Igrajo:
ROSSANA PODESTA’, DAWN ADDAMS in MAGALI NOEL

KINO PROSEK. KONTOV EL'
predvaja danes 19. t. m. ob 19.30 uri Cinemascope Universal 
film:

«L’ASSASSIN0 SUL TETT0»
(Morilec na strehi)

Igrajo: GEORGE NADER, JOA NNA MOORE in BRIAN KEITH

PR A VLJICE
na gramofonskih ploščah:

Andersen: «SVINJSKI PASTIR« pripoveduje Stane SEVER 
» : ((CESARJEVA NOVA OBLAČILA » Stane SEVER
» : ((KAKOR NAPRAVI STARI JE

ZMERAJ PRAV » Stane SEVER
» : ((VŽIGALNIK« » Stane SEVER

Cena vsaki plošči 550.— lir ®R ž A ® K *J1£ A R N Ar Ul. sv. Frančiška 20 — Tel. 61-792

«SEMPETER»GOSTINSKO PODJETJE 
PRI NOVI GORICI

priporoča svojo na novo in sodobno preurejeno restav
racijo v ŠEMPETRU (center) tel. 2388
Postregli vam bomo z domačimi specialitetami, pristnim 
vinom in drugimi izbranimi pijačami

V krogu svojih otrok je v Ljubljani za vedno zatisnila svoje 
trudne oči naša ljuba mama

JOSIPINA KOŠUTA roj. KOVAČIČ
Pogreb drage pokojnice bo v četrtek, dne 20. februarja ob 

16. url v Sv. Križu pri Trstu.

Žalujoči otroci SLAVICA, DARINKA, ROŽICA, 
dr. SREČKO z družinami KOŠUTA, PERTOT, 

KRALJ in FERLUGA

Ljubljana, Sv. Križ, 19. februarja 1964.
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Zaskrbljujoče stanje obstoječega pravosodja

Nad milijon in pol procesov
čaka na rešitevPovečano število 

kazenskih prestop
kov - Gospodarski razvoj in povečano delo sodnikov 
Eden od treh kazenskih primerov ostane nekaznovan

Ko se je današnji minister za 
pravosodje pred kakimi 25 leti še 
nahajal v zaporu, kot je to takrat 
bil primer z mnogimi antifašisti, 
je v celicah zaporov vladalo sta
nje, pri katerem je bila odprav
ljena sleherna sled človeškega do
stojanstva in spoštovanja njego
ve osebnosti. Danes so pogoji, 
vsaj kar zadeva higieno in osnov
ne odnose, nekoliko drugačni. 
Vendar pa minister Oronzo Rea
le v teh dveh mesecih, odkar je 
bila sestavljena vlada tako ime
novanega levega centra, še ni 
stopil v notranjost zapora Regina 
Coeli, da bi obiskal celice ne
kdanjih rimskih «političnih» za
pornikov, kamor jih je bila teda
nja policija vtaknila ob sleheri* 
priliki, tudi brez posebnih razlo- 
logov in samo na osnovi tako ime
novanih varnostnih razlogov.

Doslej minister Reale za to ni 
našel ustreznega časa. zakaj nje
gov namen ni samo. da bi se od
pravil na drugi breg Tibere, to
rej tja, kjer se nahaja Regina 
Coeli, marveč da opravi kar ce
lo vrsto inšpekcijskih obiskov, in 
to po vseh zaporih, da bi se ta
ko na lastne oči prepričal, kar je 
že določena preiskava ugotovila 
v pogledu ravnanja in posebno 
prehrane zapornikov. Naloga mi
nistra, čuvarja državnega pečata, 
da namreč poskrbi za ustrezne in 
nujno potrebne pravosodne instru
mente, predstavlja danes eno naj
težjih in najbolj resnih vladnih 
dolžnosti.

Sredi zapletenih težkoč, ki jih 
ustvarja gospodarski razvoj, se 
tudi pravosodje nahaja v krizi, 
oziroma vsaj v časovni zamudi, 
kot se nekateri raje izražajo.

Spričo poplave množičnih ljud
skih premikov od juga proti se
veru. se je povečalo tudi število 
kaznivih dejanj, zakaj število 
°nih, ki se s težavo vključujejo 
v zanje povsem nove družbene 
razmere ni ravno neznatno. Druž
bena protislovja so se v tem ne
uravnovešenem obdobju močno 
zaostrila. V I. 1963 je bilo regi
striranih 360 tisoč tatvin in 5 
tisoč umorov. Samo v Turinu je 
dnevno ukradenih 17 avtomobi
lov. V preteklem letu je bilo pri
javljenih 335 tisoč prometnih ne
sreč, pri katerih je našlo smrt 
nad 9 tisoč oseb. Izredno obre
menjeni pa so pravosodni organi 
tudi zaradi pretirane potrošnje 
blaga, v kolikor se je nenavadno 
povečalo število protestiranih me
nic. Zaradi mnogo bolj zapletenih 
družbenih odnosov, naraščajo de
lovni spori in število stečajev.

pravosodnega leta, je generalni 
državni pravdniik pri kasaciiskem 
sodišču rekel, da so se sodišča v 
1. 1964 imela spoprijeti z zaostan
kom 1 milijona 600 tisoč proce- 
sov, čeprav jih je na osnovi am- 
nestije bilo iz seznama črtanih 
Več stotisočev. Nujna je potem
takem naslednja ugotovitev: če 
Pravosodje v svojem delu doslej 
nikoli ni bilo pokazalo kdove 
kakšne ekspeditivnosti, je pa da
nes naravnost ubijajoče počasno, 
kar gre na račun številnih inte
resov in tudi nekaterih načel. V 
Neaplju je državni pravdnik pri 
tamkajšnjem prizivnem sodišču iz
javil, da se od sto procesov na 
okrožnem sodišču pet od teh za
ključi v šestih mesecih, deset v 
letu dni, trideset v dveh, sedem
indvajset v treh letih, vsi ostali 
Pa mnogo kasneje. In tako osta
ja vse pri starem. Vsekakor pa 
morajo nespremenljivi predpisi, 
uravnavajoči življenje in dejavnost 
ljudi, v daljšem času in spričo 
Položaja, ki se nenehno spremi
nja, nuino privesti do ogromne 
zmede. Tako je vsaj menil eko
nomist Veblen. Istega mnenja je 
tudi minister Reale, navzlic te
mu, da ni ekonomist, marveč 
Pravnik, ki prav zaradi tega spo
štuje tudi obliko. Reale se je 
na svojem položaju znašel prav 
v trenutku najboli zaostrene kri
je. Stvari, ki zanje meni, da jim 
le potrebno posvetiti vso pozor
nost, pa so: število sodnikov, pra
vosodju potrebna tehnična sred
stva, sodni sedeži, zakoniki. Del 
navedenih vprašanj je finančne 
narave in je potemtakem nujno 
določiti, posebno spričo današ
njega razmetavanja s sredstvi, ali 
'majo potrebe pravosodja določe
no prednost ali je nimajo, ozi- 
roma, ali naj se tudi sodne usta
nove potisnejo med pozabljena in 
Povsem zanemarjena področja.

Se do včeraj je v organiku 
Pravosodnih ustanov bilo predvi
denih 5705 sodnikov, vtem ko je 
bilo 400 mest praznih, ker se za
nje nihče ni potegoval. Novi or- 
Sanik predvideva 6882 sodnikov, 
ostaja pa še naprej dejstvo, da 
®e mladina težko odloča za sod
niški poklic, kot bi ta zanje ne 
Predstavljal več prav nobene 
vabljivosti, in to kljub temu, da 
le italijanski Jug od nekdaj ve- 
jlal za malone neizčrpen vir mla- 
jt'ne, ki se je posvečala pravnim

Sramotno revna in nedostojna 
tudi sredstva. To je danes 

ucitno vsakomur, ki prisostvuje 
■kakemu procesu: tesne dvoranice 
s sivimi, odrgnjenimi zidovi, zapra
šene in turobne, pomanjkljivo o- 
Premljene. y njih se pravica zdi 
kot osramočena pepelka, vtem ko 
P1 dejansko morala uravnavati 
'n popravljati neuravnovešeno in 
°d trenutnega navideznega blago- 
stanja omamljeno družbeno stvar
nost. Sami procesi so počasni, 
*°t je pač počasen sodnikov na- 
*elc. ki ga prisotni zapisnikar si- 

s potrpežljivo vztrajnostjo, a 
Podobno počasnostjo zapisuje. 
Vr06ie to delajo drugače, v so
dobnih državah se pričevanja in 
Poteki razprav registrirajo na 
"magnetofonskih trakovih, zakaj to 
omogoča hitrejše delo in tudi 
večjo verodostojnost.

Minister Reale je mnenja, da bi 
* naslednjih petih letih samo za 
Popravila pravosodnih sedežev 
'razširitev in zgraditev kakih pet- 

" „*s*tih okrožnih in 350 okrajnih 
sodišč, desetih prizivnih itd.) bi- 
'o v državne proračune potrebno 
»nesti za okrog 80 milijard izdat
kov. In to še ni vse: zmanjšana 
kupna moč lire je zraven tega 
Se za okrog 40 odstotkov podra

žila že odobrena dela.
Morda še težje od navedenega 

pa je vprašanje, ki zadeva revizi
jo zakonikov. V pogledu kazen
skega postopka obstaja, kot zna
no, načrt, ki ga je bila izdelala 
komisija pod vodstvom Carnelut- 
tija, kakor obstaja obenem v tem 
pogledu tudi predlog s povsem 
nasprotno tendenco, oziroma 
smerjo. O teh nasprotujočih si 
idejah se danes na široko raz
pravlja med odvetniki in sodniki.

Ze minister Bosco je od parla
menta zahteval določena poobla
stila, a Morova vlada se bo zdaj 
morala odločiti, ali naj jih sprej
me ali pa naj zahteva pooblasti
la za vsak zakonik posebej. Po
sebno nujno bi bilo sprejeti u- 
strezne ukrepe v zvezi s kazen
skim postopkom.

Zadnje mesece je bilo namreč 
pogosto čuti o nekaterih izred
no zaskrbljujočih pojavih, ki že 
sami na sebi določajo vrstni red 
vprašanj, ki jih je treba rešiti.

Generalni državni pravdnik pri 
kasacijskem sodišču je nedolgo 
tega opozoril, da vtem ko od 
treh kazenskih primerov eden o- 
stane nekaznovan, pa je 121 tisoč 
od 239 tisoč oseb, proti katerim 
je lansko leto bil načet kazenski 
proces, bilo oproščenih že v teku 
same preiskave. Očitno je, pravi 
državni pravdnik, da se znatno 
število oseb izogne zasluženi kaz
ni, vtem ko se z največjo lah
koto načenjajo procesi proti ose
bam, ki konec konca dokažejo 
svojo nedolžnost ali pa proti njim 
ni zadostnih dokazov.

Krivdo za to gre pripisati pre
iskovalnim organom, ustreznim 
predpisom in načinu dela. Pred
vsem pa se postavlja s tem v 
zvezi nujnost vprašanja o postop
ku, ki bi moral biti bolj ekspe- 
ditiven posebno kar zadeva pre
iskavo, obenem pa bi moral zago
toviti tudi obrambi večje možno
sti takojšnjega ukrepanja v prid 
državljanov.

VERJETNO NE BOMO DOLGO IZBIRČNI

Danes zvečer — ob 20.45 — ima ljubljanska televizija na programu prvo od šestih oddaj zabavno-glasbe* 
nega značaja pod naslovom «Pri Bojanu Adamiču*. Na sliki vidimo Bojana Adamiča s plesnim orke

strom RTV Ljubljana s svojimi dolgoletni sodelavci — pevci
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ČEZ MESEC DNI IZROČE PROMETU «OKNO NA MORJE*

Vožnja pod Velikim Svetim Bernardom
ZGODOVINA OPORIŠČA GVANTANAM0

Oblaki v Karibih 
«za kozarec vode»

ZDA bodo glede tega morale ubrati drugo pot

Ko je predsednik kubanske 
vlade Fidel Castro pred dnevi 
obtožil Američane v oporišču 
Guantanamo, da «kradejo vodo«, 
je poveljnik oporišča kontraad
miral Johr Bulkeley ukazal 
«presekati vodovod«, ki ameri
škemu oporišču dobavlja vodo. S 
tem je hotel Fidelu Castru in 
vsemu svetu dokazati, da ame-

f Pravosodje ni bilo kos takemu riško oporišče-ni odvisno od ku-
lioložaju' Ob otvoritvi novega banske vode. S tem pa- zadeva

ni rešena, kajti res je, da so 
ZDA bogate in da si lahko privo
ščijo marsikaj, česar si ne more
jo privoščiti manjše in siromaš- 
nejše države, toda oporišče 
Guantanamo je preveliko, da bi 
moglo v večnost dobivati po
trebno vodo le iz ladij-cistern, 
kajti kljub sedanji štednji po
trebuje okoli 8 milijonov litrov 
vode na dan.

Kako je do «spora za koza
rec vode« prišlo med Kubo in 
ZDA, je več šli manj znano: 
večja skupina kubanskih ribičev 
je šla na lov, kakor in kamor je 
že dolgo hodila. Tokrat pa so jo 
v bližini Floride zajeli ameriški 
patrolni čolni, ki so posadko are
tirali in čolne začasno zaplenili. 
To bi bilo kar v redu, če so 
kubanski ribiči lovili v ameri
ških teritorialnih vodah. Toda 
v zvezi s tem je prišla v za
gato sama washingtonska vlada. 
Kubanski ribiči so namreč ved
no lovili v teh vodah in nihče 
jih ni motil, kot so tudi ameri
ške ribiške flotilje lovile po 
vsem Karibskem morju. Toda 
oblasti Floride so pred nedavnim 
izdale zakon, ki jim je, v na
sprotju z voljo Was^iingtona, 
pravno upravičil aretacijo ribi
čev in zaplembo čolnov.

Gledano s te plati stvar zares 
ni prijetna. Ce pa jo pogledamo 
z druge plati, je zadeva Guan- 
taname hudo podobna zadevi Pa
namskega prekopa, ki je pred ne
davnim precej razburila svetov
no javnost

Kot je znano, je tedanja ame
riška vlada ob osvoboditvi Pa
name izpod kolumbijske oblasti 
vsilila vladi mlade Paname spo
razum, ki ji prepušča to malo 
državico na milost in nemilost. 
Združene države so si zagoto
vile suverenost nad 12 milj ši
rokem pasu, ki v dolžini 80 km 
seka Panamo na dvoje od A- 
tlantika do Tihega oceana. Prav 
tako je nastalo sedanje vpraša
nje ameriškega oporišča Guan
tanamo na Kubi. Združene drža
ve so pomagale Kubi, da se je 
rešila španske nadoblasti, kot je 
Panami pomagala, da se je lo
čila od Kolumbije. Toda brž ko 
se je Kuba osvobodila španske
ga jaima, j* je njena »dobrotni
ca« — severni velikan ZDA — 
vsilila pogodbo, ki je bila v ma- 
ju 1903 podpisana in ki Ameri
čanom zagotavlja popolno svo
bodo delovanja na opofišču 
Guantanamo to je na zadnjem 
obronku vzhodnega dela Kube.

Združene države so si tedaj 
»izgovorile« površino 11.000 hek
tarov, ki tvorijo krasno prirod- 
no pristanišče v zelo zavarova
nem zalivu Pogodba iz 1903. le
ta je bila v juniju 1934. leta 
»dopolnjena« in tako v prvi, kot 
v drugi pogodbi je klavzula, da 
se pogodba more spremeniti le 
v skupnem sporazumu. Da v se
danjih razmerah ZDA ne bi pri- 
stale na kako spremembo, ni 
treba posebej poudariti. Toda 
tudi v drugih, mirnejših in bolj 
prijateljskih pogojih bi težko 
pričakovali od ZDA, da »veliko
dušno« spremenijo svoje stališče,

V dobi od 1903 do danes so 
si ZDA na tem velikem opori
šču postavile 1400 utrdb in ob
jektov, za katere so porabile 80 
milijard dolarjev. Tu je ameri
ška vojaška posadka, v zalivu 
je cela ameriška mornarica; v 
celoti živi tu 10.500 Američanov, 
predvsem vojakov ter le nekaj 
civilistov, prvenstveno družin 
častnikov. V zalivu je stalno to
liko vojnih ladij, da štejejo 
njih moštva okoli 4500 mož.

Bogati Američani so potrebo
vali tudi ceneno domačo delov
no silo m doslej je delalo v 
oporišču okoli 3000 Kubancev, ki 
so tudi dobro služili, saj je ku
banska vlada imela od tega oko
li 7 milijonov dolarjev drago
cene valute na leto. Poleg tega 
je Kuba dobivala tudi 14.000 do
larjev na mesec za vodo, ki je v 
oporišče dotekala iz bližnjih za
jetij na kubanskem ozemlju iz
ven meja oporišča.

Ze prej pa smo rekli, da če 
to zadevo pogledamo z druge 
plati, ameriško stališče ne te
melji na preveč trdnih osnovah. 
Ne bomo se spuščali v dokazo
vanje, da so ZDA tu na tujem, 
da so Američani v Guantanamu 
vrinjenci. To je jasno, kot je jas
no, da so vrinjenci v Panam
skem prekopu. Je pa še ena 
«malenkost» ki je tudi s čisto 
pravnega vidika za Američane 
negativna. Niti pogodba iz leta 
1903, niti pogodba, ki sta jo ku
banska vlada in vlada ZDA po
trdili in dopolnili v juniju 1934. 
leta, ne obvezuje Kube, da bi 
morala ameriškemu oporišču do
bavljati vodo. Potemtakem bo
do mojale ZDA tu iskati rešitev, 
ki bo prav gotoyo božna le v 
drugačnem vzdušju, kot si ga 
zamišljajo in na njem vztraja
jo nepopustljivi konservativci, 
kakršen je senator Goldwater ali 
pa oblasti v Floridi, ki so vso 
to neprijetno kašo skuhale.

bo prijetna, toda draga
Prvi predor za avtomobilski promet pod Alpami 
Stroški devet milijard - 300 tisoč vozil na leto 
Dobra ventilacija in razsvetljava - Visoka tarifa

Rešitev je samo 
v mikroalgah
Znanstveniki, ki skrbijo, da prihod
nje generacije ne pomrejo od lakote

Gez mesec dni — če bo šlo 
vse po načrtih — bo srednja Ev
ropa dobila novo primerno zve
zo s Sredozemljem, konkretneje 
s severno Italijo in Tiranskim 
morjem. 19. marca bo namreč 
izročen orometu novi predor 
pod Alpami, ki bo povezoval 
Švico in Italijo. Gre za predor 
pod Velikim Sv. Bernardom. 
Predoru so že nadeli ime «okno 
na morje«, kar velja seveda za 
Švico in tudi druge predele sred
nje Evrope, ki so .že dolgo teži
li za tem, da bi dobili primer
nejšo pot na jug. Ko smo do se
daj poslušali vesti o voznosti 
cest, smo že od oktobra dalje 
pa vse do marca slišali, da so 
prelazi preko Alp skoraj vedno 
neprehodni. Toda vtem ko je 
to bilo manj pomembno nekoč, 
je danes to tako rekoč »nedo
pustno«, kajti stotisoči avtomobi
lov, ki se v letu dni »sprehodijo« 
na relaciji srednja Evropa — 
Sredozemlje, potrebujejo prosto 
pot tudi Dozirni.

In tako je nastala zamisel o 
predorih pod Alpami, ki se spro
ti uresničuje. Sedaj je na vrsti 
že omenjeni predor pod Veli
kim Svetim Bernardom, v grad- 
nji jd predor pod Mont Blancom, 
ki bo dolg 11.600 metrov in kon
čan v doglednem času, v načrtu 
pa sta še predor pod Frejusom, 
ki bo dolg 12.000 metrov in še 
predov Ciriegia, ki bo najdaljši 
predor pod Alpami za avtomo
bilski promet in bo meril 12.340 
metrov. Nekoč so zadoščali pre
dori za železnice, ker je bila 
železnica glavno prometno sred
stvo. Zato je železniški predor 
Frejus nastal že 1870. leta, de
set let pozneje 15 km dolg želez
niški predor pod Sv. Gothardom 
in 1905. Simplonski predor, ki je 
s svojimi 19.825 metri najdaljši 
predor v Evropi. Sedaj pa je go
spodar prometa avtomobil in ta 
terja svoje. Predor pod Velikim 
Sv. Bernardom je prvi uspeh v 
tem velikem načrtu. Oglejmo si 
to delo nekoliko bolj od blizu.

V portugalski koloniji Angoli, kjer se vodi borba med domorodci m 
portugalsko vojsko, so portugalske oblasti segnale v taborišča veliko 
ljudi, ki so živeli v krajih, kjer so se vodile borbe. Na sliki mlada 

angolska mati čaka na skromno hrano, ki jo delijo belci

Predor, ki ga bodo čez me
sec dni izročili prometu, je dolg 
5880 m. Gradbeni stroški so zna
šali 9 milijard lir. Predor je ši
rok sedem metrov in pol, koli
kor merita oba kolovoza, k če
mur pa ie treba dodati še' tri 
metre, kolikor sta široki stezi 
za pešce. Vsakih 240 metrov so 
ob stranefi velike «niše», kjer 
bodo mogli postajati osebni av
tomobili in še večje «niše» za 
tovornjake V predoru so tudi 
delavnice, ki bodo na razpolago 
vozačem v primeru okvar na vo
zilih. Vse to je že dokončano, vse 
je nared in tisoči delavcev, ki 
so bili tu zaposleni skozi leta, 
so se vrnili na svoje domove ali 
na druga delovišča. Ostalo je tu 
le kakih 200 delavcev in strokov
njakov, ti dokončujejo zadnja 
dela v zvezi s cesto in upravni
mi poslopji: Dokončujejo sema- 
fore, cestne znake v predoru in 
pred njim, montirajo naprave, 
ki bodo omogočale z enega sa
mega mosta kontrolirati ves pro
met in vse dogajanje v predoru. 
Pred predorom na eni in na dru
gi strani todo carinske in poli
cijske uprave, — švicarske in 
italijanske — ki bodo pregledo
vale potne liste ter opravljale ca
rinski pregled, da bo vozač po 
pregledu vozil skozi predor in 
se mu ob izhodu iz predora na 
drugi strani ne bo več treba 
ustavljati. To je posebno važno 
za veliki promet, ki se priča
kuje v poletnih mesecih.

Računajo, da bo skozi predor 
šlo okoli 300.000 avtomobilov na 
leto, to se pravi skoraj 1000 vo
zil na dan. Seveda bodo zimski 
meseci beležili manjši promet, 
zato pa bodo poletni meseci be
ležili izreden promet, saj bo to 
razmeroma kratka pot, vsekakor 
najkrajša pot med Švico in Ita
lijo ter Sredozemljem.

Pri tolikšnem prometu, pri 
tolikšnih izpuhih je razumljivo, 
da se bo na dolžini 5.880 me
trov nabijalo ogromno plinov. 
Zato so v predoru napravljene 
ogromne naprave za ventilacijo, 
naprave, ki zajemajo ob vhodu 
in črpajo v predor svež zrak in 
ga po ceveh spuščajo po vsem 
predoru, do sredine, dokler se 
cevi z enega vhoda ne srečajo 
s cevmi z drugega vhoda. Hkra
ti pa so tu tudi cevi za odvaja- 
nje plinov in slabega zraku. Pli
ne in pokvarjen zrak bosta od
vajala dva ogromna «dimnika», 
katerih eden meri 343 m, drugi 
pa 170 m, cba pa imata premer 
4 metrov.

Predor )e tako opremljen, da 
zmore v največjem prometu tu
di do 500 vozil na uro. Zaradi 
tega že omenjene ventilacijske 
naprave, zaradi tega tudi po
sebna razsvetljava, ki bo v za
četku predora močnejša, da bo 
prehod z dnevne svetlobe v tu
nelsko temo blažji.

Sicer pa bo ves predor pre
cej osvetljen, saj bosta vsakih 
šest metrov po dve neonski žar
nici od 2700 sveč.

Da bo promet skozi predor 
čim varnejši bo pomagala tudi 
telefonska zveza, kajti na vsa
kih 240 m bo telefonska kabina 
za javnost. Sicer pa vodijo sko
zi predor kar tri telefonske mre
že, katerih ena bo služila uprav
ni službi predora, ena carinskim 
in policijskim organom, tretja 
pa potrošnikom predora.

Seveda ne bo vse to udobje za
stonj. Predor, ki je v upravi 
ANAS, je namreč privaten, za
to bo vozač za prehod skozi 
predor moral plačati tarifo, ki 
bo za osebne avtomobile znaša
la od 130Q do 2600 lir, pač po

kubaturi vozila, od 4.300 do 6.400 
pa za avtobuse in tovornjake.

Da je tarifa zelo visoka, ne 
bomo razlagali. Dovolj je, da 
vzamemo v roko svinčnik in na
pravimo kratek račun: 300.000 
vozil bo šlo skozi predor na le
to, vsak vozač bo plačal od 1300 
do 6.400 lir, pač v smislu ku- 
bature in vrste vozila; stroški pa 
so znašali 9 milijard lir. K te
mu moramo sicer prišteti še 
stroške za vzdrževanje predora, 
toda vse to še ne opravičuje, 
da je tarifa tako visoka, f)g'ig- 
prav vozniku, ki vozi iz Švice 
v Italijo ali v obratni smeri, 
predor skrajša pot

Sicer pa še nismo povedali, 
odkod gre ta predor in kam vo
di, Na švicarski strani se iz 
predora v kraju Martigny odpi
rajo ceste proti Ženevi, Lousan- 
ni (in dalje proti Parizu), na- ' 
dalje proti Baslu (Luksemburgu, 
Amsterdamu, Frankfurtu, Ham
burgu). Na italijanski strani pa 
pridemo od izstopa pod Veli
kim Sv. Bernardom kmalu v 
Aosto, od tod do Ivree, od koder 
lahko gremo proti Zahodu, to 
je proti Turinu in Genovi in Ti- 
renskemu morju, ali proti Vzho
du, to je proti Milanu in od tod 
kamor hočemo, tudi proti Ja
dranskemu morju.

O • težavah, ki se glede prehra
ne človeštvu nakazujejo za bliž
njo prihodnost, ni treba veliko 
govoriti, saj smo že velikokrat 
zabeležili ugotovitve strokovnja
kov, da je skoraj dve tretjini člo
veštva slabo hranjeno, da pa je 
več sto milijonov ljudi na svetu, 
ki so na stalnem robu lakote, 
ker niti od daleč ne dobivajo 
dnevno 3000 kalorij, kolikor bi 
jih moral povprečen človek na 
dan zaužiti, da bi zadostil svo
jim osnovnim potrebam. O tem 
problemu so poleg raznih stro
kovnjakov govorili tudi politiki 
in FAO, ki je tista ustanova 
Združenih narodov, ki se ukvar
ja izključno s problemi kmetij
stva, je že na mnogih konferen
cah obravnavala to problematiko 
in objavljala statistične podatke, 
ki nakazujejo kaj zaskrbljujoče 
stanje že v bližnji bodočnosti: 
statistični podatki FAO o nara
ščanju prebivalstva na Zemlji in 
o vedno večjih potrebah pre
hrambenega blaga govore, da že 
v bližnjih 50 letih tudi najmo
dernejša agrotehnična sredstva ne 
bodo pri sedanjih obdelovalnih 
površinah zadoščala za prehrano 
vsega človeštva.

Ze da jpodatek ni preveč razve
seljiv, hkrati pa prihaja iz istih 
virov trditev, da bo človeštvo 
že v bližnjih desetih, vsekakor 
pa dvajsetih letih v tolikšnih te
žavah glede prehrane, da bo mo
glo zadostiti potrebam le, če se 
bo čimprej začela nova politika 
glede tega vprašanja. Nekateri 
znanstveniki vidijo rešitev iz te
ga v novih kulturah, ki da bodo 
dale dovolj beljakovin, tolšč in 
vitaminov, torej tistih sestavin 
prehrane, ki jih sedaj najbolj pri
manjkuje in ki bodo v bližnji 
bodočnosti še bolj vplivale na po
manjkljivo prehrano človeštva.

Strokovnjaki, ki se s tem u- 
kvarjajo — med temi je znan 
tudi florentinski znanstvenik prof. 
Florenzano — menijo, da je tre
ba usmeriti dejavnost za večji 
pridelek prehrambenega blaga v 
kulture, ki so izven konvencio
nalnih kultur, vseh dosedanjih 
kultur, konkretno v kulturo mi
kroorganizmov, ki so sposobni 
proizvajati dovolj beljakovin, 
tolšč in vitaminov, ki jih v člo
veški prehrani največ potrebu
jemo. Prof. Florenzano poudarja, 
da je treba iskati rešitev v kul
turah takšnih mikroorganizmov, 
ki potrebujejo za svojo rast in 
razvoj snovi, ki so bile doslej 
popolnoma neizkoriščene.

Glede tega je prof. Florenzano 
navedel tudi nekaj dosedanjih iz
kušenj na tem področju. Na osno
vi izkušenj, ki sta jih od 1949. 
leta dalje zbrala znanstvenika 
Spoeher ’n Milner, so se raziska
ve na tem področju usmerile 
k nekakšnim plantažam mikro- 
alg, to se pravi nekih drobnih 
alg. Prve izkušnje na tem pod

ročju so izvedli pri washington- 
skem inštitutu Carnegie, hkrati 
pa tudi na Japonskem, kjer se je 
z istim problemom začel ukvar
jati prof. Tamiya. Slednji je za
čel vzgajati mikroalge na pro
stem, vtem ko so jih v ameriškem 
inštitutu vzgajali v zaprtem pro
storu.

Japonske raziskave so se v ne
kaj letih močno razvile in sicer 
v posebnem inštitutu Kunitačima- 
či pri Tokiu, k' ga vodi prof. 
Nakamura. Temu sta japonska za
sebna industrija ter vlada dali 
na razpolago tri milijone dolar
jev, da si je mogel s temi sred
stvi postaviti «polje» s površino 
3000 kv. m. V tem inštitutu pri
delajo od 7 dq 8000 kg algine mo
ke na leto. Ta «moka» služi za 
konkretne poskuse, hkrati pa tu
di za iskanje biokemičnih lastno
sti raznih vrst alg.

Tudi v Evropi — in ne le v 
ZDA in :ia Japonskem — se za
čenjajo ukvarjati s problemom, 
kako rešiti bodočega človeka pred 
lakoto. Pravzaprav je Evropa gle
de tega še najbolj poklicana, kaj
ti Evropa je tista, ki ima naj. 
bolj gosto naseljeno prebivalstvo, 
V Evropi sta se, v kolikor je zna
no, s tem problemom začela znan. 
stveno ukvarjati Nemec Gum- 
mert ter že prej omenjeni itali
janski strokovnjak prof. Gino 
Florenzano.

Slednji je s pomočjo dr. Bal- 
lonija in dr. Materassija začel 
temeljito znanstveno raziskovanje 
že leta 1956 in tej dejavnosti dal 
posebno pot ali smer, ki vzbuja 
zanimanje tudi v tujini. Bistvo 
njegovih raziskav je, iskati vpliv 
zunanjega okolja na rast posa
meznih kultur mikroorganizmov. 
Z drugimi besedami to pomeni, 
da prof. Florenzano in njegovi 
sodelavci proučujejo, kako vpli
va vreme, kako vplivajo razni e- 
lementi na posamezne kulture. Na 
men tega je, preprečiti bolezni 
in druge nevšečnosti na kulturah 
mikroorganizmov, tako da bi od 
posameznih kultur imeli največji 
»pridelek«.

Prof. Florenzano in njegovi so
delavci delajo poskuse v šestih 
bazenih s skupno zmogljivostjo 
3000 litrov kuiture. Po njihovih 
računih bi s prehodom iz po
skusne faze na normalno vzgaja
nje mikroalg mogli pridelati do 
300 kvintalov suhega pridelka na 
leto na hektar. Ce računamo, da 
mikroalga, ki jo oni preizkušajo, 
vsebuje v svojem suhem stanju 
do 50 odst. beljakovin, je to zelo 
velik uspeh.

Glede tega pa je prof. Floren
zano vendarle dodal: «Prav go
tovo s tem še ni rečeno, da je 
bilo v Firencah rešeno vprašanje 
bodočih potreb človeštva, kajti 
uresničenje tega znanstvenega na. 
čina na širokem področju, terja 
rešitev še mnogih bioloških in 
tehničnih problemov.

SREDA, 19. FEBRUARJA 1964

11.30
Radio Trst A
Šopek narodnih pesmi;

17.00 Ansambel Franco Vallisne- 
ri; 18.30 Slovenski glasbeniki 17. 
stoletja; 20.00 Šport; 21.00 Sim
fonični koncert; 21.50 Knjižne 
novosti.

Koper
6.15 Jutranja glasba; 7.00 Pre

nos RL; 7.15 Glasba za dobro ju
tro; 8.00 Prenos RL; 12.00 Opol
danski koktail; 12.50 Turistične 
beležke; 13.00 Slavne arije; 13.40 
Mala prodajalna plošč; 14.00 Me
lodije in ritmi; 14.30 Za oddih in 
razvedrilo; 15.30 Odlomki iz o- 
per; 16.15 Pevci na odru; 16.30 
Otroški kotiček; 17,00 Festival 
«Zagreb 1964»; 17.40 Rovinjske 
popevke; 18.00 Prenos RL: 19.00 
Kvintet Joe Hervey; 19.30 Pre
nos RL; 22.15 Orkester Fallabri- 
no; 22.40 Čajkovski: Suita štev. 
3; 23.no Prenos RL.

Nacionalni program
6.30 Vreme na ital. morjih; 

8.25 Jutranja glasba: 8.35 Glas
beni sejem; 8.50 Listi iz albuma;

ni sulla strada«; 22.15 Violonče
list Maurice Gendron in pianist 
Antonio Beltrami.

II. program
8.35 Poje Mina; 9.00 Ital. pen

tagram; 9.35 Nove ital. pesmi;
11.00 Glasba za dobro voljo; 14.00
Pevski program; 15.15 Mali an
sambel; 15.35 Koncert v minia-

Koper; 18.00 Aktualnosti doma 
in po svetu; 18.10 Mojstri or
kestrske igre; 18.45 Ljudski par
lament; 19.05 Glasbene razgled
nice; 20.00 Arnič; Divja jaga; 
20.30 Plesni orkestri; 21.05 Ch. 
W. Gluck; Ifigenija na Tavridi; 
22.10 Zvoki ob kaminu; 23.05 Li
terarni nokturno; 23.15 Popevke.

turi; 16.00 Rapsodija; 18.50 Vaši 
pevci; 19.50 Beethoven; 22.10 Jaz
zovski kotiček.

III. program
19.00 Iz kulturnega življenja;

19.30 Vsakovečerni koncert; 20.30 
Revia revij; 20.40 Brahmsov kon
cert; 22.40 Glasba danes.

Slovenija
6.3o Tečaj makedonskega jezi

ka; 8.06 Jutranji divertimento; 
8.55 Pisani svet pravljic; 9.25 Za

10.00 Operna antologija; 10.30 Ra
dijska šola; 11.10 Simfonična
glasba; 13.25 Solisti lahke glasbe; 
14.55 Vreme na ital. morjih;
16.30 Glasba A. Renzija; 17.25 
Koncert operne glasbe; 19.05 Od
daja za kmetovalce; 19.30 Glas
beni vrtiljak; 20.25 Lahka glas
ba; 21.10 Radijska drama: »Uomi-

prijetno razpoloženje; 10.15 Na
rodna glasba iz Afrike; 10.45 Člo
vek 'n zdravje; 10.55 Glasbena 
medigra; 11.00 Pozor, nimaš pred
nosti!; 12.05 Zabavna glasba; 
12.15 Inž. Eiselt; S pravilnim 
krmljenjem brejih krav dobimo 
odpornejša teleta: 12.25 Domači 
napevi; 13.30 Ritmi in melodije;

Ital. televizija
Od 8.30 do 14.25 Sola: 16.45 

Nova srednja šola; 17.30 Pro
gram za najmlajše; 18.30 Nikoli 
ni prepozno; 19.00 Dnevnik; 19.15 
TV diskusije; 20.15 Športne ve
sti; 20.30 Dnevnik: 21.00 Alma
nah; 21.55 Glasbeni program; 
22.40 Spoznavajmo prirodo; 23.00 
Dnevnik.

DRUGI KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 E. De Fi- 

lippo; »La grande magia«; 23.15 
Šport.

Jug. televizija
18.00 Poročila: 18.05 M. See- 

man: «Ribičeva hčerka« — slika
nica; 18.20 Na črko, na črko ... 
— igra za otroke; 19.00 TV ob
zornik in kulturna panorama; 
19.25 S kamero po svetu — po
gled na New York: 19.50 TV po-

14.05 Radijska šola; 14.35 Poljske! šta — razgovor z 'gledalci; 20.00
bolgarske in sovjetske popevke; TV dnevnik: 20.30 Propagandna
15.15 Zabavna glasba; 15.40 Ko- oddaja; 20.45 «Pri Bojanu Ada-
morni zbor RTV; 16.00 Vsak dan miču« — začetek nove serije;
za vas; 17.05 Ciklus Chopinovih 21.45 #Oh, moja hčerka« — se-
skladb; 17.42 Iz fonoteke radia rijski film; 22.35 Poročila.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Prene
hajte z javnostjo, od katere ni
mate več nobene koristi. Vzdušje 
med vami in ljubljeno osebo bo 
zelo napeto.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Skušajte 
sami doseči to, kar vam odreka 
sreča. Za dosego postavljenega ci
lja bo potrebnih še precej napo
rov.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) V 
svojem delu boste doživeli nepri
jetno presenečenje. Pokažite več
je razumevanje do osebe, ki je 
potrebna pomoči.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Pazite 
se pred prijateljem, ki hoče od 
vas imeti denar. Ne obljubljajte 
nikomur podpore v zameno za nje
govo zaupanje.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Dan je 
ugoden za one, ki se ukvarjajo s

turizmom in transportom. V neki 
čustveni zadevi boste naleteli- na 
nepričakovan odpor.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Pri
šlo bo do poizkusa, da bi vas z 
ukano razorožili. Preveč ste rado
darni in zapravljivi.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Podprite neko finančno pobudo 
vašega sodelavca. Ne dovolite, da 
bi vas premagala utrujenost.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
V svojem delu si čimprej začrtajte 
pot, po kateri boste vnaprej ho
dili. Medsebojno spoštovanje bo

najtrdnejša podlaga nekega nove
ga prijateljstva.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Ne govorite preveč o svojih bodo
čih načrtih. Manjše nevšečnosti v 
krogu družine.

KOZOROG <i>d 21.12. do 20.1.) 
Nekoliko vzburkani trenutki za 
vse, ki se ukvarjajo s kako samo
stojno dejavnostjo. Da bi prepre
čili morebitne tuje posege v last
ne zadeve, bodite bolj zadržani.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) V 
novih okoliščinah se boste lahko 
oprli na nekatera koristna zavez
ništva. Utrdili boste svojo družin
sko srečo.

RIBI (od 20.1. do 20.3.) Zelo 
ugodni pogoji za koristne investi
cije. Prejeli boste simpatično va
bilo od strani svoje stare ljubezni.
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ŽIVINOREJCI IZ SOVODENJ SO ZBOROVALI

V kratkem bodo začeli 
s cenitvijo goveje živine
Priznanje in pohvala tajniku Andreju Tomšiču, ki je bil 40 let steber društva

Preteklo nedeljo dopoldne je bil 
Y sejni dvorani občinskega sveta 
v Sovodnjah redni letni občni 
zbor vzajemne zavarovalnice za 
govejo živino. Udeležilo se ga je 
nekaj manj kot polovica včlanje
nih živinorejcev, kar je znatno 
več kot lani.

Dosedanji tajnik društva Andrej 
Tomšič je po pozdravu vseh na
vzočih podal poročilo o delova
nju društva v lanskem letu in 
skupno z blagajnikom navedel šte
vilke o društvenem premoženju. 
Iz tega poročila je razvidno, da 
je imel odbor lani 4 seje, v dru
štvu je vpisanih 60 živinorejcev 
s 161 glavami živine. Za cenitev 
živine je društvo prejelo lani 
143.650 lir; za zdravljenje živitte 
v 12 primerih je izplačalo 28.875 
lir, poleg tega pa je v primeru 
ene nesreče izplačalo še 30.000 lir 
podpore ih tudi cenilcem so iz
plačali 4.500 lir kot nagrado za 
njihovo delo. Ob koncu leta je 
ostalo v društvenih blagajni še 
2945 lir v posojilnici pa so imeli 
ie nekaj nad 50 tisoč lir dolga.

Preden so prišli k volitvam no
vega odbora je dosedanji tajnik 
Andrej Tomšič izjavil, da ne sprej
me kandidature še za naprej, ker 
da je že prestar. V društvenem 
odboru je bil že celih 40 let in 
od tega skoraj 30 let njegov taj
nik. Prisotni so malo neradi spre
jeli to izjavo na znanje, saj so 
vedeli, da z Drejcem odhaja eden 
najagilnejših članov društva, ki 
je bil njegova gibalna sila skozi 
desetletja. Vendar so priznali, da 
je tudi on potreben malo počitka 
ter sprejeli ostavko potem ko jim 
je obljubil, da bo še prihajal na 
seje odbora in pomagal novemu 
tajniku pri začetnih težavah. Ob 
tej priliki so se Drejcu zahvalili 
za njegovo delo v prid društva 
in mu priznali majhno nagrado.

Za predsednika so nato izvolili 
Antona Tomšiča iz Skrij, pod
predsednik je Franc Petejan (La
hov) iz Sovodenj, tajnik Milan 
Petejan (Tejčen), za blagajnika 
je bil ponovno izvoljen Janko 
Petejan (Tinček). Izvolili so tudi 
pet odbornikov, od katerih je sa
mo eden nov. Tudi v nadzorni 
odbor, ki mu predseduje Peter 
Tomšič, so izvolili dosedanje tri 
odbornike.

Po volitvah so se pogovorili še 
o raznih problemih in med dru
gim določili enako pristojbino za 
uporabo tehtnice na domu ali pri

VERDI. 16.30; «Storie nella sabbia« 
Barvni film režiserja Riccarda 
Fellinija.

CORSO. 21.00: «Ekumenski koncil v 
Vatikanu#. Dokumentarni kine- 
maskopski barvni film v prired
bi režiserja Antonia Petruccija.

VITTORIA. 17.00: «F.B.I. sesso e 
violenza#, G. Riviere in C. Dupuis. 
Francoski čmobeli flim. Zadnja 
predstava ob 21.30.

CENTRALE. 17.00: «La valle del ta- 
gliatori di teste# — igra John 
Weissmttller.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna D’UDINE, 
Ul. Rabatta št. 18, tel. 21-24.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 10,9 stopinje ob 
14. uri, najnižjo 5 stopinje nad nič
lo ob 4.30. Povprečne dnevne vla
ge je bilo 90 odstotkov. V ponede
ljek od 17. do 22. ure Je padlo 20,4 
mm dežja.

oskrbniku. Določili so tudi nagra
do tajniku in blagajniku, ki ima
ta pri društvu največ dela. Pri
poročili so članom, naj se v pri
meru obolenja živine obrnejo kar 
na najbližjega odbornika zaradi 
pomoči, da bi tako prihranili na 
času in stroških. Pred zaključkom 
zborovanja so sprejeli še sklep, da 
bo treba kmalu začeti ocenjevati 
živino, ker so med tem časom 
člani odprodali precej odrasle ži
vine in kupili ali zredili mlade 
živali.

Urejevanje vprašanj 
občinskih delavcev

Na županstvu so se sestali pred
stavniki občinskih delavcev, včla
njenih v FIDEL-CISL, ter župan 
in odbornik za personal. Občin
ski zastopniki so izjavili, da bo

do v tem letu uredili personalne 
zadeve in vključili v organični 
načrt občinske delavce. Sklenili 
so predlagati občinskemu svetu 
najem posojila, da uredijo stanje 
posameznih delavcev pri social
nem zavodu. Delavci bodo svoj 
delež plačevali na obroke v več 
letih, da odtegljaj ne bodo pre
več težili prejemkov. Občinska u- 
prava bo anticipirala mesečno 
vsem tistim, ki bodo dosegli pred
pisano starost, 80 odstotkov po
kojnine, dokler ne bodo uredili 
zadev pri socialnem zavodu.

Vprašanje naj bi rešili do mese
ca junija letos. Občina priprav
lja tudi pravilnik o ureditvi sta- 
leža snažilk. V skladišču v Ul. 
Barzellini bodo namestili prhe, sla
čilnice, stranišča itd. Občinska u- 
prava bo kupila dva avtomobila 
za odvažanje smeti, delavcem bo
do izročili boljše dežne plašče, 
uredili bodo kvalifikacije itd.

VEST! IZ BOLNIŠNICE

Nezgoda dekleta z Osla v ja 
z mopedom v Pevmi

Na delu mu je zmečkalo roko - Sošolec ga je ranil v lice
Sinoči okrog 18.20 ure se je pe- 

ljala 17-let.na Albina Markovič do
ma z Oslavja št. 1 na svo-jem mo
pedu iz Gorice proti domu. Ko 
je vozila skozi Pevjno, je nenado
ma opazila pred seboj pešca in 
se mu hotela ogniti. Vendar se ji 
to ni posrečilo in zadela je v peš. 
ca, ki je bil Alo-jz Dornik doma 
iz Grojne št. 2.

Pri padcu sta oba dobila po
škodbe in z avtom Zelenega kri
ža, ki so ga poklicali mimoidoči, 
so ju odpeljali v goriško bolniš
nico. Tam so dekletu ugotovili 
verjeten zlom leve noge v kole
nu ter desne lakti in so jo pri
držali za 15 dni na zdravljenju. 
Dornik pa je dobil le manjše po
škodbe ter udarec na glavi in bo 
ostal v bolnišnici le sedem dni. 
Na kraj nezgode je prišla tudi 
cestna policija in napravila zapis
nik.

Popoldne okirag 14.40 pa so pri
peljali v bolnišnico tudi 21-letnega 
Ottavia Dondo iz Verse, ki si je 
na delu pri podjetju Martirolli v 
Gorici zlomil desno roko. V bol
nišnici so ga pridržali za 25 dni.
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IZPRED GORIŠKEGA OKROŽNEGA SODIŠČA

Komisionar FIAT Muratti 
obdolžen sleparij in tatvine

Sodišče ga je popolnoma oprostilo, ker ni storil kaznivih dejanj, ali pa spadajo 
že pod amnestijo • Dva albanska begunca obsojena zaradi tihotapstva cigaret

Pred goriškim okrožnim sodiščem se je strinjal z državnim tožilcem
so včeraj sodili Graccu Murattiju, 
bivšemu koncesionarju FIAT, kate
rega se Goričani spominjajo zaradi 
soudeležbe pri nepravilnostih, ki 
jih je skupno z družabnikom po
kojnim Giuseppom Caccinom poče
njal pri tem podjetju v Gorici. Vče. 
raj se je moral zagovarjati zaradi 
sleparij, tatvine in zaradi prekr
škov pri stečajih.

Po obtožbi naj bi septembra 1957. 
leta Caccin in Muratti pripravila 
brata Prima in Giovannija Berto- 
nija, kakor tudi njuno mater Er- 
nesto Patriarca, ki so pri njiju ku
pili tovornik, naj podpišejo osem 
praznih menic, ki naj bi jih potem 
izponili z zneski po 500.000 lir, So
dišče jima je izdalo dekret o pre
jemu 4 milijonov Ur. Zaradi tega 
dejanja naj bi jih obdolžili slepa
rije. Pozneje, da bi si zagotovila 
dobiček, naj bi si Muratti storil iz
ročiti menice, da bi Jih pregledal. 
Te menice sta brata Bertoni že pla
čala. vendar naj bi jih Muratti ob
držal. Ta prekršek predstavlja hu
do tatvino. Končno sta Muratti in 
Cacin vložila prošnjo, da bi bila 
soudeležena pri stečaju podjetja 
bratje Bertoni v Romansu, pri ka
terem sta imela v dobro skoraj 3 
mUijone Ur kot privilegij ter za na
daljnje 4 milijone hipoteke. S tem 
naj bi prekršUe zakon o stečaju.

Zaradi amnestije se je Muratti 
včeraj zagovarjal samo obdolžitve 
tatvine in prekrškov o stečaju. Za 
prvi prekršek so ga oprostili že 
med preiskavo.

Takoj po izjavah obdolženca, ki 
Je izjavljal svojo nedolžnost, se Je 
zvrstila dolga vrsta prič, 12 po šte
vilu, med katerimi je bil tudi Ber
toni. Njegov brat in mati nista bi
la prisotna, ker sta medtem umrla.

Državni pravdnik dr. Diez Je 
spremenil obdolžitev zaradi tatvino 
v prikrivanje in zahteval za obdol 
ženca eno leto zapora. Kar pa za
deva prekršek pri stečaju, Je držav
ni pravdnik zahteval eno leto ln 15 
dni zapora ter 170.000 Ur globe. Ob
enem je dr. Dlez zahteval oprosti
tev prestajanja kazni.

Murattijev branilec odv. Pascoll

kar zadeva deklasacijo tatvine v 
prikrivanje, vendar mu je oporekal, 
ker ne gre za javno, ampak zaseb
no dejanje, ker so bile menice ža 
plačane. Branilčeva osnovna zahte
va pa je bila ta, da se njegov klient 
oprosti, ker ni storil kaznivega de
janja. Glede Murattijevih kreditov 
pri Bertonljevem stečaju Je dejal, 
da so bili utemeljeni. Bertoni je 
imel menice pri Sica in SAVA. če 
jih pri SAVA ni mogel plačati, sta 
mu dala Muratti ln Caccin denar, 
da jih je mogel plačati, In sicer v 
zameno za druge menice pri svoji 
družbi. To je bilo dokazano med

Ljudska prosveta
KLUB «SIMON GREGORČIČ# 

Večeri ob sredah
DANES zvečer ob 20. uri bosta 
v klubskih prostorih na Verdi
jevem korzu 13 (poleg prosvet
ne dvorane) predavala

O lepotah 
Soške doline

prof. Lojze Krumberger iz Tol
mina In pa ravnatelj goriškega 
muzeja Rudi Hoenn. Svoja iz
vajanja bosta predavatelja po
nazorila s številnimi barvnimi 
diapozitivi. Vabljeni!

Slovenska prosvetna zveza

SOVODNJE
DANES 19. februarja bo ob 

20. uri predaval v prosvetni
dvorani v Sovodnjah fotorepor
ter Mario Magajna o svojem 

POTOVANJU PO TURČIJI 
Pripoved bo ponazoril z bo

gato zbirko barvnih diapoziti- 
tivov.

Prosvetno društvo Vrba vabi 
k obilni udeležbi.

stečajem* razvidno pa je bilo tudi 
iz izjav uradnice SICA.

Sodišče je Murattija oprostilo 
prve obdolžitve, glede druge pa pro
ti njemu ni postopalo zaradi amne
stije.

Sodišče je nadalje obsodilo dva 
albanska državljana Belaja Sejdija 
in Mulla Refika, ki sta zbežala Iz 
begunskega taborišča v Sloveniji. 
3. oktobra lani sta se javila gori
škim obmejnim oblastem ter zahte
vala politični azil. S seboj sta pri
nesla 25, odnosno 27 zavojčkov ci
garet, zaradi katerih sta prišla pred 
sodišče kot tihotapca. Prvega je so
dišče v odsotnosti obsodilo na
24.000 lir globe, drugega, ki Je bil 
na razpravi prisoten, pa na 40.000 
lir. Obenem je prisodilo pogojno 
kazen brez vpisa v kazenski list. 
Uradno ju je branil odv. Sfiligoj.

Avtomobilist podri 
skuterista

V ponedeljek popoldne okrog
17.30 je 36-letni Edgardo De Ni- 
colo, ki stanuje v Gorici, Ul. Vit- 
torio Veneto 14, hotel premakniti 
svoj avto Fiat 1300 s parkirane
ga prostora v Ul. Diaz. Ko je ma
nevriral z avtom nazaj, je pri 
tem trčil v skuter 50-letnega Fran- 
cesca Petronija, doma iz Stražic, 
Ul. Colombo 8/A, ki je prihajal 
s križišča proti Ul. Diaz. Petronio 
je padel s svojim vozilom vred ter 
se pri tem ranil na desni nogi.

Zapisnik o nezgodi so napravili 
mestni stražniki, ki so ugotovili 
tudi nekaj škode na mopedu.

Nezgoda delavke 
v tekstilni tovarni

Včeraj dopoldne nekaj pred 11. 
uro so poklicali avto Zelenega kri
ža v tekstilno tovarno v Podgori, 
kjer se je pri delu ponesrečila 16- 
letna Dolores De Juri, doma iz 
Ronk, Trg Julia 7. Odpeljali so 
jo v ambulatorij za nezgode (INA- 
IL), kjer so ugotovili, da se je 
dekle ranilo na mezincu desne 
roke ter so mu nudili prvo po
moč.

Včeraj zjutraj pa je prišel po 
prvo pomoč 11-letni Mario Fo-rla- 
nirvi iz Gorice Ul. Favetti 20, ki 
ga je pri igri ranil v lice sošolec. 
Okreval bo v petih dneh.

Jutri v Gorici 
četrtkov sejem

Zveza potujočih trgovcev iz Go
rice sporoča, da bo jutri, v četrtek, 
za* Ljudskim vrtom v Gorici, obi
čajni četrtkov sejem. Kot po na
vadi bodo tudi tokrat kramarji 
razstavili večjo izbiro raznega 
blaga za potrebe potrošnikov s te 
in z druge strani meje ter upajo, 
da jih pri tem ne bo oviralo sla
bo vreme.

Plaz z Matajurja 
ranil žensko

Včeraj dopoldne se je s pobočja 
Matajurja nad Stupico utrgala ne
kaj ton težka skala in zdrvela 
po strmini v dolino. Skala je tre
ščila v hišo, ki je last Friderike 
Fraš, podrla eno steno in tudi v 
notranjosti napravila precej ško
de. Pri tem je bila ranjena tudi 
lastnica hiše od skalnatih drob
cev. Ženo so takoj odpeljali v ci
vilno bolnišnico v Čedadu, kjer 
so jo pridržali na zdravljenju.

Domačini menijo, da se je utr
gal plaz zato, ker je popustila zem
lja okrog skale, ki jo je razmo
čilo deževje zadnjih dni.

ZA POKAL SPZ

Tekmovanje 
v namiznem tenisu 
v soboto v Gorici

V soboto zvečer 22. februarja s 
pričetkom ob 19. uri se bo vršilo 
v prosvetni dvorani v Gorici tek
movanje predstavnikov prosvet
nih društev v namiznem tenisu. 
Tekmovanja bodo za prehodni po
kal SPZ, ki ga ima od lanskega 
leta dalje v začasni lasti ekipa 
p. d. iz Doberdoba. Prireditelji 
vabijo društva, da najavijo svojo 
udeležbo ter pošljejo svoje ekipe, 
ki naj imajo največ po štiri člane. 
Da bi se tekmovanje preveč ne 
zavleklo, se bodo prva srečanja 
začela ob napovedani uri.

g...

—

MIAMI BEACH, 18. — Boksarska 
komisija v Miami Beachu je skle
nila, da za dvoboj med Listonom 
in Clayem za svetovno prvenstvo 
težke kategorije, ki bo 25. t. m., ne 
bo veljalo pravilo, da je boksar, ki 
v enem samem krogu doživi tri 
«Knock downe», proglašen za pre
maganca s K. O. Namesto tega bo 
veljalo obvezno štetje do 8 sekund, 
če boksar pade na blazino. Za pri
mer, če boksar pade na blazino ob 
koncu runde, so sklenili, da se štet
je nadaljuje do 10” tudi po udarcu 
gonga in če se boksar ne dvigne 
po 10 sekundah, bo proglašen za 
premaganca s K. O. To pravilo bo 
veljalo za vse kroge razen za zad
njega.

Končno je boksarska komisija 
sklenila, da morata biti oba boksar
ja tehtana istočasno in skupaj kot 
je to stalen običaj. S tem je zavr
nila zahtevo Listonovega svetoval
ca Jacka Nilona, ki je hotel, da bi 
se boksarja tehtala ločeno, da ne 
bi prišlo med njima do besednih 
sporov. «Ne bi hotel — je dejal Nil- 
ton — da bi Liston položil Claya 
K. O. še preden bi se srečala v 
ringu.#

* * *

SAN FRANCISCO, 18. — Ameri
čan Eddie Machen, četrti na sve
tovni lestvici boksarjev težke kate
gorije, Je premagal s K. O. v pr
vem krogu Duka of Sabedonga s 
Havajev.

Machenov prokurator je izjavil, 
da bo zahteval za Machena dvoboj 
z zmagovalcem dvoboja Liston-Clay 
z veljavnostjo za svetovno prven
stvo. Kot je znano je Sabedong v 
dvoboju s Clayem vzdržal deset 
krogov, čeprav je bil premagan po 
točkah.

PRED DVOBOJEM 25. T. M. V MIAMI BEACHU

Liston ali CIay?
Uveljavljena posebna pravila za ta dvo
boj - Hitra zmaga Machena s K. 0.

DANES TRENING TEKMA

Moštvo olimpijcev 
proti Perugii

FLORENCA, 18. — Tehnični ko
misar Edmondo Fabbri je za jutriš
njo trening tekmo kandidatov za 
italijansko olimpijsko nogometno 
moštvo proti Perugii določil za pr
vi polčas naslednje moštvo: Pizza- 
balla; Poletti, Facchetti; Rosato, 
Magnaghi, Cera; Domenghini, Lo- 
dettl, Mazzola, Meroni (Ferrario), 
Fortunato.

Vsi ostali sklicani kandidati bodo 
prišli v poštev v drugem polčasu. 
Odigrana bosta dva polčasa po 30 
do 35 minut.

DANES OB 15. URI

Tri zaostale 
tekme B lige

Danes ob 15. uri bodo odigrane 
naslednje zaostale tekme nogomet
nega prvenstva B lige: 

ALESSANDRIA - PARMA 
BRESCIA - LECCO 
SIMM. MONZA - COSENZA

KOLESARSTVO

MILAN, 18. — Dvojica Pfenninger- 
Lyke je zmagala v 4. etapi dirka- 
liščne dirke «6 milanskih dni#.

Prizor z nedeljskega odbojkarskega 
srečanja Bor-Libertas Piacenza, v 
katerem je Bor po nepotrebnem 

doživel poraz

rili v dveh skupinah. Medtem ko 
zgoniška B skupina ni nudila res
nejšega odpora, je A skupina za
igrala zelo učinkovito in le zaradi 
smole ni osvojila kakega seta več.

V A skupini so bila vsa sreča
nja zelo napeta in na precej visoki 
ravni. Igralci obeh društev so se 
res potrudili in z vrsto učinkovi
tih udarcev so si zaslužili burne 
^plavže številnih navijačev Končni 
izid je bil 7:2 za Dijaški dom. Med 
domačini se je odlikoval Lavrenčič, 
ki je porazil svoje nasprotnike, 
medtem ko je pri Krasu pokazal 
Milič večjo stabilnost kot v zadnjih 
srečanjih.

V B skupini so Sgoničani postali 
lahek plen razigranih domačinov in 
izgubili z 8:1.

Na splošno rečeno so gojenci bi- 
jaškega doma zadovoljili vse pri
sotne. Od igralcev športnega krož
ka Kras pa ne moremo pričakovati 
nikakršnega uspeha, dokler ne bo
do začeli redno trenirati. Le z res
nim treningom bodo lahko kaj do-

......................................................................................................................................................... .
15 km, Solerio je bila 7. v slalo
mu, Gandini pa 13. v smuku. Kot 
razlog za neuspeh se navaja dej
stvo, da so imeli italijanski tekmo
valci premalo skupne priprave 

Jugoslovansko zastopstvo je bilo 
skromno, vendar pa uspeh v pri
merjavi z italijanskimi udeleženci 
še kar zadovoljiv. Največji uspeh 
je brez dvoma dosegla Fanedlova, 
ki je bila v smuku deseta, in Kli
nar, ki je bil v smuku za moške 15.

Zmagovalci v posameznih discipli
nah so bili:

MOŠKI: 15 km — Vorončikin
(SZ), 4x8 km — SZ, skoki — Preiml 
(Avst.), nordijska kombinacija — 
Drjagin (SZ)), smuk — Wagnerber- 
ger (Nem.), slalom — Wagnerber- 
ger (Nem.), veleslalom — Wojna 
(Polj.), alpska kombinacija — Wag- 
nerberger (Nem.), umetno drsanje 
— Divin (CSSR).

ZENSKE: 5 km — Demina (SZ), 
3x4 km — SZ, smuk — Famose 
(Fr.), slalom — Famose (Fr.), ve
leslalom — Rohrbach (Avst.), alp
ska kombinacija — Obrecht (šv.), 
umetno drsanje — Fukuhara'(Jap.), 
ples na ledu (mešani pari) — Kor- 
da-Vasarhely (Madž.).
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PRIJATELJSKI NAMIZNI TENIS

Gojenci Dijaškega doma 
porazili zgoniški Kras

Napeta srečanja in lepe igre v A skupini
V soboto je Dijaški dom gostil i segli in se Izognili pekočim pora- 

zgoniško namiznoteniško ekipo. zom.
Igralci obeh društev so se pome-

ZIMSKA UNIVERZIADA 1964 ZAKLJUČENA

Sovjetski tekmovalci 
poželi največ zmag
Kje so vzroki slabih uspehov Italijanov? - Jugoslovani še kar dobri

SPINDLERUV MLYN, 18. — Pred ka moštva lahko dosegla lepe uspe-
290 atleti In pred več tisoč gledalci, 
so sinoči sneli z droga zastavo zim
ske unlverziade 1964, ki jo bo hra
nila češkoslovaška reprezentanca do 
prihodnjih študentovskih zimskih 
iger, ki bodo po vsej verjetnosti 
1. 1966 v Španiji v Pirenejih.

Tekmovanja v preteklih dneh so 
pokazala, da so atletske sposobno
sti smučarjev • študentov zelo ve
like in da le malo zaostajajo za ni
vojem na zimski olimpiadi. Pokaza
la so tudi, da so moštva posamez
nih držav prišla na tekmovanje 
skrbno pripravljena ln da so 16 ta-

he In tudi v strogo tehničnem smi
slu naravnost odlične rezultate. To 
velja v prvi vrsti za sovjetske atle
te, ki so osvojili skupno 5 prvih, 
dve drugi in tri tretja mesta ln se
veda prav toliko kolajn, za nemške, 
ki so si pridobili 3 prva, tri druga 
in eno tretje mesto, avstrijske (2. 
2, 2), češkoslovaške (1, 2, 1), polj
ske (1, 0, 5), japonske (1, 3, 1), 
francoske (2, 1, 2) Itd.

Skoraj popolnoma so odpovedali 
italijanski tekmovalci, ki so ostali 
brez kolajn in so se morali zadovolji
ti s 27. mestom Daldossa v teku na

Najavljene ekipe:
Dijaški dom A: Lavrenčič, Deve

tak; Gergolet.
Dijaški dom B: Bidovec, Svetlič, 

Briščak.
Kras A: Kocman, Živec, Milič. 
Kras B: Furlan, Simoneta B, Si- 

moneta Z.
Izidi: A skupina
Gergolet - Živec 2:1
Devetak - Kocman 0:2
Lavrenčič - Milič 2:0
Gergolet - Kocman 2:1
Devetak - Milič 2:1
Lavrenčič - Živec 2:0
Gergolet . Milič 1:2
Devetak - Živec 2:1
Lavrenčič - Kocman 2:1
B skupina
Briščak - Simoneta Z. 2:(
Svetlič - Furlan 2:1
Bidovec - Simoneta B. 2:1
Svetlič . Simoneta Z. 2:0
Bidovec - Furlan 2:0
Briščak - Simoneta B. 2:0
Bidovec - Simoneta Z. 2:0
Briščak - Furlan 2:0
Svetlič - Simoneta B. 0:2

BORIS SIMONETA

Šekularac 
hudo poškodovan

BEOGRAD, 18. — Znani jugoslo
vanski nogometni reprezentant Se
kularne se Je hudo poškodoval med 
tekmo vojaških posadk Bileče ln 
Bokelja iz Kotora. šekularac je se
daj v vojaški bolnišnici v Herceg- 
novem, kjer bo verjetno moral o- 
stati precej časa. Zaradi udarca se 
je namreč Sekularcu razlila kri v 
sklepu v kolenu. Kri so mu morali 
izčrpati, nato pa so mu dali nogo 
v mavec.

Po šekularčevlh izjavah Je prišlo 
do incidenta v 20. minuti igre, ko 
jp v navidez nenevarnemu štartu 
verjetno udaril s kolenom v na
sprotnikovo koleno, šekularac je 
dejal, da je takoj občutil, da je po
škodba resna, da je sicer hotel 
vstati, da pa je takoj občutil, da 
nima v nogi več nobene moči.

Po mnenju kirurga, ki ga je ope
riral, šekularac ne bo mogel na
stopati za Crveno zvezdo v vsem 
spomladanskem delu prvenstva.
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BRANKO MARUŠIČ 4.

Na Goriškem 
v drugi polovici 1.1918

Glede vprašanja bodoče pri- 
adnostl goriško - gradiščanska 
ežele v italijanskem taboru ni. 
j bila enotna mnenja. Posla- 
ec Bugatto, član Faiduttljeve 
tranke, je v dunajskem parla- 
tentu v tistem času ostro na- 
topal proti tendencam jugoslo- 
anskih politikov, ki da hočejo 
riključiti k bodoči Jugoslaviji 
ežele naseljene z italijanskim 
rebivalstvom. Voditelji Furlan
ije ljudske stranke so bili do 
adnjega proti razbitju monar- 
ije. To najbolje dokazuje spo- 
lenica, ki so jo sprejeli na 
ekem sestanku v drugi polo- 
ici oktobra. Poleg zahteve, da 
e potrebno ustanoviti nekak- 
en narodni svet za Furlanijo, 
o se zavzemali za vključitev 
Iradiščanskega (brez sloven- 
kih občin) in mesta Gorice (z 
■očnikom) k Trstu, ki naj bi 
ill člen v konfederaciji avstrij- 
kih narodov v smislu cesarje- 
ega manifesta 16. oktobra 1918.

Zahtevali so tudi polno svobo
do in samoodločbo za Furlane, 
če bi ti morali zaradi mirov
nih pogodb menjati svojo dr
žavno pripadnost.

Liberalci so zahtevali priklju
čitev k Italiji v smislu Wilsono- 
vih načel, kar dokazujejo izja
ve poslanca Concija v dunaj
skem parlamentu 25. oktobra, 
ki je svoje besede izrekel v i- 
menu takrat ustanovljenega «Fa- 
soio nazionale#. Med italijanski
mi socialisti ni bilo enotnih po
gledov. Tudi za primer Goriške 
morejo služiti izjave tržaških 
delavskih voditeljev. Puicher 
je bil odkrito na pozicijah ire
dentistov, medtem ko je Pitto- 
ni zagovarjal vključitev Trsta z 
okoliškimi narodnostno meša
nimi ozemlji v avstrijsko demo
kratično republiko. Med Itali
jani kažejo prav pred odločil
nimi dnevi še najmanj Jasnosti 
načrti klerikalcev. »Goriška 
straža« je prav njim, gotova.

da Je pripadnost Goriške že od
ločena Slovencem v prid, ponu
jala roko sprave in mirnega so
žitja v duhu krščanskih načel.

Slovenci so imeli enotnejše 
poglede, imeli so, vsaj kar se 
tiče povezanosti z osrednjimi 
političnimi vodstvi, 'ugodnejši 
položaj. Sodelovali so z različ
nimi centralnimi slovenskimi 
organi in ustanovami, Italija
nom je tako povezavo prepreči
la fronta. Uspelo jim ni niti 
postaviti pravega narodnega 
sveta. Klerikalci so še vedno 
preveč zaupali v mogočnost Av- 
strije, zato so jih dogodki ob 
koncu vojne prehiteli in vodi
telje našli na Dunaju. Prihod I- 
talijanov v Gorico je pomenil 
zmagoslavje iredentističnih li
beralcev, Faidutti pa je bil še 
vedno na Dunaju. Dr. Franka, 
deželnega poglavarja, je zapro
sil, naj bi vodil deželni odbor. 
S pooblastilom se je dr. Fran
ko predstavil v odboru, v času 
ko je Gorico že okupirala Itali
ja in ko je italijanska vojaška 
oblast skupaj z Govemo provvi- 
sorio (protiutež slovenskemu 
pokrajinskemu odseku) Imeno
vala dr. Pettarina za deželnega 
glavarja. S tem je bil Faidutti 
rešen svoje funkcije, ostal je 
še vedno na Dunaju, kjer je 
skupaj s svojimi somišljeniki 
reševal begunske zadeve. Njego
va stranka je bila v razsulu, po
buda je prešla na liberalce, ki

so pa Faiduttiju in njegovi 
stranki naprtili razne prestop
ke storjene v škodo italijan- 
stva.

Odnos goriških Italijanov do 
Slovencev je bil v veliki meri 
istočasno tudi razmerje Italija
nov do rešitve bodoče pripad
nosti goriške dežele z glavnim 
mestom Gorico vred.

VII

Z začetkom jeseni se je konec 
vojne naglo približal. Krogi an
tantnih sil so pričeli s pripra
vami na razmere, ki bodo na
stale ob koncu vojne. V Evropi 
je bila na vidiku ustvaritev no
vih državnih tvorb. Jugoslovan
sko vprašanje je prihajalo ved
no bolj v kritičen položaj, za
radi nepopustljivosti Italije. 
Priznanju nove državne tvorbe 
južnih Slovanov so v veliki me
ri škodila tudi nasprotovanja 
med srbsko vlado in Jugoslo
vanskim odborom, ki Je v ime
nu avstrijskih Jugoslovanov vr- 
šil v inozemstvu razne diplo
matske akcije.

Konec centralnih sil Je na
znanila že kapitulacija Bolgari
je. Avstrijski dvor je skušal re
ševati položaj z raznimi diplo
matskimi mahinacijami, cesar 
je sredi oktobra tudi izdal po
seben manifest, ki ga pa priza
deti niso sprejeli. Odklonilo ga 
je tudi Narodno viječe v Zagre

bu v imenu vseh Jugoslovanov 
Avstro-Ogrske ter zahtevalo ne
odvisno državo Srbov, Hrvatov 
in Slovencev. Tudi avstrijska 
armada je bila v razsulu, k te
mu je veliko pripomoglo upor
niško vzdušje na italijanski 
fronti, pri čemer so imeli levji 
delež vojaki slovanskih naro
dov. Upor je sledil uporu, tako 
da opevana zmaga pri Vittoriu 
Venetu, ki naj bi zapečatila u- 
sodo avstrijske armade ni bilo 
nobeno pomembno strateško de- 
janje temveč samo »prebijanje 
odprtih vrat».

Zadnje dneve oktobra meseca 
je lahko videti veliko aktivnost 
osrednjega organa avstrijskih 
Slovanov Narodnega viječa v 
Zagrebu, ki mu je načeloval dr. 
Korošec. Buržoazlja je hotela 
sedaj v tekmi za oblast nadok
naditi zamujeno: pasivnost med 
vojno se je začela prav sedaj 
maščevati. Na ozemlju avstro- 
ogrskih Jugoslovanov so se pri
čeli organizirati odbori Narod
nega viječa in posebni oddelki 
narodnih straž (narodnih o- 
brambA V Ljubljani se je zad
njega oktobra, dva dni po dne
vu osvobojenja, formirala na
rodna vlada za Slovenijo, v ka
teri je goriške Slovence zasto
pal dr. Anton Brecelj. Suvere
nost novi Jugoslovanski državi 
pa je Avstro-Ogrska priznala že 
27. oktobra, s tem je preneha
la avstrijska oblast nad Jugo

slovanskimi narodi, odslej da
lje združenimi pod vrhovno ob
lastjo Narodnega viječa, ki je 
v ozemeljsko območje svoje ob
lasti štelo tudi Goriško.

2e kmalu po svojem formira
nju je Narodna vlada v Ljub
ljani Izjavila, da prizna le kom
petenco mirovnega kongresa za 
ureditev državne pripadnosti 
spornih ozemelj na Primorskem. 
Prav tako si je zadala kot eno 
svojih nujnih nalog, da uredi 
umik nekdanje avstrijske arma
de skozi slovensko ozemlje.

Tretjega novembra so se s 
podpisom premirja, ki ga je v 
imenu antantnih sil sklenila I- 
talija z Avstro-Ogrsko, preneha
li boji na italijanski fronti. Po
goji premirja so dali italijanski 
vojski pravico, da nastopa v 
dodeljenih ji krajih kot v oku
piranem sovražnem ozemlju. 
Premirje je bilo plod dinlomat- 
skih razgovorov ln Italija je od 
Vrhovnega vojnega sveta v Ver
saillesu dobila pravico, da s 
tem okupira kraje, ki jih je že 
določila londonska pogodba iz 
1915. leta. Diplomatski manevri 
so prinesli Italiji zadostitev po
hlepom, katerih del je bila tu
di v veliki meri s slovenskim 
prebivalstvom naseljena Gori
ška. Strah in negotovost sta po
stajala pri goriških Slovencih 
resničnost, upanje v pravično 
rešitev pa je ostajalo živo in 
trajno.

VIII
Razpad Avstro-Ogrske in nje

ne armade, podpis premirja in 
ustanovitev države Srbov, Hr
vatov in Slovencev,(SHS) je u- 
stvarilo tudi na Goriškem vrsto 
novih in različnih situacij. Za
skrbljenost med Slovenci je bi
la splošna, prav zato je pokra
jinski odsek zadnji dan okto
bra pozival prebivalstvo naj o- 
hrani mir in naj se ne plaši 
zaradi določenih dogodkov. Tu
di «Goriška straža«, ki je v teh 
dneh postala nekakšen uradni 
list pokrajinskega odseka, ni 
skrivala splošnega razpoloženja, 
ki ga je ustvarjala nejasna bo
dočnost. Že ob koncu oktobra 
se je pokrajinski odsek progla
sil «za vrhovno inštanco v vseh 
narodnih, gospodarskih in poli
tičnih zadevah«, posloval je kot 
organ Narodnega svete v Ljub
ljani in Narodnega viječa v Za 
grebu. Ljudstvo naj se v vseh 
važnih zadevah obrača na po
krajinski odsek in naj se poko
ri njegovim odredbam. S tem 
je pokrajinski odsek izdal prvi 
akt o prevzemu oblasti nad te
ritorijem, ki ga ni zemljepisno 
določil, prav tako pa ni pojas
nil ali ima iste kompetence tu
di za italijansko prebivalstvo. 
V teh ozirih je bil eksaktnejši 
njegov proglas 1. novembra, s 
katerim je v imenu in na po
ziv «Narodne vlade Samostojne 
Jugoslovanske države« prevzel

«celotno javno upravo slov. de
la bivše goriško gradiščanske de
žele z njenim glavnim mestom 
Gorico vred«. Proglasil je, naj 
se vsi prometni in drugi javni 
uradi podrede njegovim odred
bam, na razpolago naj se mu 
stavi slovensko in jugoslovan
sko vojaštvo z namenom, da se 
osnuje «narodna bramba«. Ljud
stvo naj vzdržuje red in mir, 
z odsekom naj sodeluje inteli
genca. Na sodelovanje pa je po
vabil tudi goriške meščane ita
lijanske narodnosti. Naslednje
ga dne je izdal obširen proglas 
z navodili za ustanavljanje »sa
borov narodnih obramb«.

S tem je pričela nekajdnev
na «vlada» pokrajinskega odse
ka v Gorici. Oblast je prevzel 
dan potem, ko je v Trstu od
dal svoje posle cesarski namest
nik, ko Je na Dunaju cesarstvo 
že doživelo smrtni udarec. Kljub 
temu pa se je armadno povelj
stvo monarhije pogajalo za pre
mirje.

Goriško in ostale sporne de
žele je nova jugoslovanska dr
žava smatrala za svoja ozem
lja, toda zavezniki so popustili 
italijanskim zahtevam in zased
ba po podpisu premirja z av
strijsko armado se je vršila po
polnoma v soglasju zaveznikov 
in seveda v smislu določil sa
mega premirja.

(Nadaljevanje sledi)
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